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LA SRA. PRESIDENTA:

Bon dia, senyors i senyores diputats i diputades, si els
sembla començam. En primer lloc els demanaria...les
substitucions que es produeixen. Per part del Grup Parlamentari
Popular?

EL SR. ÁLVAREZ I GELABERT:

Sí, presidenta, Pedro Álvarez substitueix Antoni Marí. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies.

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Salomé Cabrera, Misericordia Sugrañes, gràcies.

LA SRA. CURTO I ALEMANY:

Anabel Curto, Sebastià Mesquida.

LA SRA. CAÑELLAS I MARTÍN: 

I Carme Cañellas, Maria de Lluc Fornas.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Per part del Grup Parlamentari VOX?

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Manuela Cañadas sustituye a Patricia de las Heras.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé. MÉS per Mallorca?

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Bon dia, presidenta, Marta Carrió substitueix Lluís
Apesteguia.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Grup Socialista?

LA SRA. SUÁREZ I GENOVARD:

Ai, perdó, bon dia, presidenta, bon dia, consellera, Teresa
Suárez, Damià Borràs.

EL SR. LAMIN I ABEIDI:

Omar Lamin substitueix Llorenç Pou. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies. 

Compareixença de la Sra. Consellera de Famílies i Afers
Socials per informar sobre el Projecte de llei RGE núm.
15081/24, de pressuposts generals de la comunitat
autònoma de les Illes Balears per a l’any 2025.

Avui l'ordre del dia consisteix en la compareixença de la
consellera de Famílies i Afers Socials, per tal d'explicar els
pressuposts de la seva conselleria de l'any 2025.

Assisteix a la sessió la Sra. Consellera de Família i Afers
Socials, la Sra. Catalina Cirer i Adrover, amb el seu equip, i
anomenaré les persones que l'acompanyen: el Sr. José Falcó, 
director general de Serveis Socials; la Sra. María Castro,
directora general d'Atenció a la Dependència; la Sra. Maria
Farners, directora general d'Infància, Joventut, Famílies,
Igualtat i Diversitat; la Sra. Catalina Albertí, directora general
de Cooperació i Immigració; la Sra.  Catalina Salom, directora
de l'IB Dona; la Sra. Sira Fiz Vozmediano, gerent de la
Fundació Balear d'Atenció a la Dependència; la Sra. Francisca
Viver, gerent de la Fundació Institut Socioeducatiu S'Estel; el
Sr. Tomás Amer, gerent de l'Institut Balear de la Joventut; el
Sr. Alejandro Mora, gerent del Consorci de Recursos
Sociosanitaris de les Illes Balears; el Sr. David Lozano,
secretari general; la Sra. Joana Jurado, cap de gabinet; la Sra.
Catalina Roig, cap de premsa; el Sr. Jesús Torner, adjunt de
Premsa; la Sra. Marina Fiscaletti, assessora tècnica. 

Sra. Consellera, té la paraula, quan vulgui, sense limitació
de temps.

LA SRA. CONSELLERA DE FAMÍLIES I AFERS
SOCIALS (Catalina Cirer i Adrover):

Moltíssimes gràcies, Sra. Presidenta. Membres de la
comissió, senyores i senyors diputats, molt bon dia a tots i totes
per ser aquí en un dia especial per gaudir de poble i tradició
com és el Dijous Bo, ens ha tocat ser en aquesta comissió, però
és important, perquè si haguéssim de triar per qui fer feina avui,
crec que és important que ho facem per al col·lectiu més
necessitat de la nostra comunitat i, per tant, d'una forma
especial, els agraesc que siguin presents en aquesta comissió. 

Per segon any venim, l'equip de la conselleria, a presentar
els pressuposts aprovats pel Consell de Govern en matèria de
serveis socials. Ja ha anomenat tot l'equip la presidenta de la
comissió, però jo voldria aprofitar l'avinentesa per presentar la
nova directora general de Dependència, Maria Castro, que ha
substituït el Sr. Pedro Codes que, per motius personals, va
decidir emprendre unes altres fites professionals. 

Avui ens trobam aquí per presentar uns pressuposts
realistes, propers a les necessitats de les persones i amb
voluntat de donar resposta a aquelles persones de la nostra
societat que més ho necessiten. 

El pressupost que es vol destinar a dur a terme aquestes
polítiques socials durant l'any 2025 és de 380.271.897 euros, el
que suposa un increment de 37.155,78 euros respecte de l'any
anterior. Aquest import està conformat per 377.470.777 euros
de fons propis, més 2.801.120 de factor d'insularitat, que està
a una secció pressupostària diferenciada, però vinculada per
aquest import a la nostra conselleria. 

 

https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202415081
https://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202415081
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Com l’any anterior, les àrees que conformen aquests
pressuposts són: la Secretaria General, més les mateixes quatre
direccions generals i ens, que estan adjunts en aquesta
direccions generals. 

Podem començar per la Secretaria General. Presenta un
augment de capítol 1 d’1.176.036 euros que correspon a un
reforç dels recursos humans de la conselleria, juntament amb
l'augment salarial de retorn als drets dels funcionaris reconeguts
per sentència judicial, així com els augments retributius prevists
per la normativa. Vistes les dificultats de determinats serveis
per complir amb els seus objectius i les directrius definides, per
no disposar del personal suficient, com ja vàrem parlar a
l'exercici 2024, s'ha fet un esforç per dotar noves places per
consolidar l'estructura de serveis socials. 

El capítol 2 també té un augment per tal de fer front al
subministraments de material, despeses de neteja, despeses
postals i despeses de seguretat de la conselleria. 

Quant a les direccions generals, la Direcció General d'Afers
Socials té un pressupost per a l'any 2025 de 110.175.515 euros,
la qual cosa suposa un increment de 12.973.105 euros. És la
segona direcció general amb més pressuposts de la conselleria
i, per ventura, podríem dir que és on es visualitzen d'una forma
més directa les ajudes als col·lectius més vulnerables.

En aquest pressupost, en aquesta direcció general hi
conviuen i es complementen ajudes econòmiques autonòmiques
pròpies i ajudes estatals. Un exemple són les convocatòries del
0,7% d'IRPF que augmenten o que augmentarà en quasi 1 milió
d'euros de fons propis i on hi ha també, evidentment, una
aportació estatal. Aquestes ajudes permeten promoure
convocatòries de projectes d'emergència alimentària, projectes
per entitats d’inclusió, convocatòria per a vehicles i dispositius
informàtics, projecte d'innovació social per a solucions
residencials, entre d'altres. 

A títol informatiu, cal indicar que dins l'ajuda alimentària a
partir del pròxim 1 de gener de 2025, serà la comunitat
autònoma qui gestionarà les targetes d'aliments que fins ara
gestiona Creu Roja. És la nova modalitat que va implantar
Europa, que va substituir l'enviament de productes
alimentaris... que s’ha substituït per la dispensa de targetes
d'aliments. Per desenvolupar aquesta tasca comptam amb un
pressupost d’aquests fons europeus de 3,5 milions d'euros. 

Es manté el conveni singular amb Projecte Home, aprovat
en el Consell de Govern de dia 15 de maig de 2023, per un
import de 16,6 milions d'euros, que suposa un import a destinar
per aquest 2025 de 4.150.000 euros. 

En relació amb les prestacions, és la part més destacable de
la direcció general, hi conviuen la nostra RESOGA i el
complement de PNC, que són dues prestacions pròpies, amb
dues prestacions d'àmbit estatal com són l'ingrés mínim vital i
la mateixa pensió no contributiva. A les prestacions de la
comunitat autònoma, hi destinam un pressupost de 40,5 milions
d'euros. 

Una part també important és el suport i l’ajuda a les
corporacions locals, a les quals destinam 15,4 milions d'euros

per a l'exercici 2025, en concepte de Pla de prestacions
bàsiques i altres ajudes d'emergència que puguin devenir-se de
les necessitats dels col·lectius que s'adrecen als ajuntaments per
a aquestes necessitats, a més de 10 milions d'euros per a
millores del Pla d'equipaments que inclou la convocatòria
d'accessibilitat, entre d'altres. 

Aquí sí que confiam, i hem de reconèixer que vàrem errar
en les planificacions, però confiam que en aquest 2025 puguem
posar en marxa la convocatòria d’infraestructures per a entitats
d'inclusió, a la qual destinarem, com a primer any d'aquesta
convocatòria, 1 milió d'euros. 

Es disposa també d'una partida econòmica de 0,5 milions
d'euros per a l'inici del nou equipament de la Fundació per a
persones amb discapacitat de Menorca, tan reclamada per part
dels responsables de l'illa i que, per una sèrie de problemes, per
una part burocràtics i per l’altra de... de dificultats de registre,
no s'han pogut encara començar.

Un exercici més, hem de fer referència, igual que les entitats
locals que són les més properes al ciutadà, al col·lectiu del
voluntariat, entitats que són claus per construir una societat més
solidària. Es mantenen les ajudes a aquest col·lectiu, si bé
veuran una petita davallada d'import, que és el destinat a
convocatòries d'assegurances de les entitats, per ajustar-nos a
les necessitats reals, ja que no executava als exercicis anteriors. 

Amb relació al Consorci de Recursos Sociosanitaris,
responsable de la construcció de les infraestructures de la
nostra conselleria, hem de tenir present que el seu finançament
ve determinat per les aportacions de la conselleria, els fons
europeus i els fons d'insularitat. A aquest exercici
s’incorporaran de fons propis de la conselleria 19,6 milions
d'euros, 1,5 milions d'euros de fons europeus i 1,8 del fons
d'insularitat, pendent encara d'aprovar. 

Els projectes a desenvolupar són la continuació dels ja
prevists a exercicis anteriors pendents encara de finalització,
com són la residència de Son Martorell, residència de Son
Dureta, residència del Quarter de Santiago, residència d'Es
Castell, residència d’Es Migjorn Gran. A més de projectes
iniciats el 2024 també inclosos en el Pla d'infraestructures de la
conselleria encara vigent, com la residència de Bunyola, la
residència de Sant Llorenç, la residència d'Andratx, el centre de
dia d'Alaró, el centre de dia de Sóller, el centre de dia Maria de
la Salut. 

Hi ha peticions per dur a terme, iniciar els convenis per tal
de dur-los a terme, de dos  nous centres de dia a Palma, un a
Cala Major i l'altre a Sant Jordi, a més d'una reforma integral
de la residència de Llucmajor que s’està treballant des del
consorci, l'IMAS i l'Ajuntament de Llucmajor; i el projecte de
plantejar, també juntament amb l'IMAS, l'ampliació de la
residència Huialfàs de Sa Pobla. 

A continuació passarem a detallar els pressuposts de la
Direcció General d'Atenció a la Dependència. Igual que va
passar a l'exercici 2024, aquesta és la direcció general que té un
increment més important de pressupost destinat a quatre
programes diferenciats que són: discapacitat, dependència,
prestacions econòmiques i coordinació de programes
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d'accessibilitat universal. A aquest darrer apartat voldria fer una
puntualització perquè ho tenguin en compte a l’hora de revisar
la documentació, aquest darrer apartat apareix amb una
denominació errònia a la documentació que està a la web del
Parlament, que posa Drets i Diversitat, en concret a la pàgina
429, perquè la denominació correcta de Drets i Diversitats és
la que correspon a la pàgina 420 de la documentació de què
disposam. 

Aquesta direcció general disposa d'un pressupost total de
200.041.273 euros i això suposa un increment de 24.082.210
euros. 

En el primer bloc, que fa referència a discapacitat, aquest
programa compta amb un pressupost de 23. 806.864 euros, la
qual cosa suposa un increment d’1.071.379 euros. Aquesta
pujada es justifica per l'acord signat amb les entitats d’atenció
a les persones amb discapacitat que permetrà una millora
salarial a tot el personal que fa feina a aquests centres, d'acord
amb les millores obtingudes al seu conveni col·lectiu, i també
per a l'adequació de les ràtios a la cartera de serveis socials,
principalment pel que fa referència a habitatge tutelat i
fundació tutelar. 

Seguim la línia de feina que vàrem començar l'any 2024 per
combatre les llistes d'espera. Mantenim el conveni amb Salut.
Implantarem noves passarel·les. I tenim pendent la
incorporació de nous professionals a través d'un nou projecte
d'inversió amb un cost total de 554.000 euros, que implica un
increment de 303.000 euros. 

Destaca l'aposta per l'atenció primerenca, amb un increment
de 725.000 euros i de 16.821 sessions addicionals anuals. 

El segon bloc d'aquesta direcció general és el que fa
referència a dependència, que el pressupost és de 107.916.472
euros, la qual cosa suposa un increment d’11.301.776 respecte
de 2024. 

Dins l’àmbit de la dependència mantenim l'objectiu de
treballar per la desinstitucionalització de les persones per
garantir els drets de les persones dependents de poder estar en
el seu entorn sempre que sigui possible comptant amb els
recursos i suport necessaris, amb unes condicions dignes i
participant de manera activa en la societat. 

Per a aquest 2025 està previst que hi hagi un total de 21.000
persones que disposin d'un dispositiu de teleassistència, entre
bàsica i avançada, la qual cosa suposa un increment de 3.000
usuaris respecte de 2024. També hi haurà un increment d'hores
de prestació de servei d'ajuda a domicili, entre elles, mil hores
més mensuals a la Mancomunitat del Pla i 2.750 hores
mensuals a Eivissa. 

El 2025 haurem d’afrontar també els convenis amb
ajuntaments i consells insulars per a la gestió dels nous
equipaments que estan previstos o que estan recent acabats o
que està previst que s’acabin en aquest 2025, que són el centre
de dia de Porreres amb 30 places, el centre de dia de Calvià
amb 30 places, la residència de Sant Lluís de 34 places, i la
residència 

Quarter de Santiago de 120 places, que anirem incorporant a la
xarxa segons es vagin acabant les obres, equipaments i
acreditant els centres. 

Destinarem 1.400.000 euros a una nova línia de
subvencions destinades a la reconversió de places de
residències privades per a persones autònomes a places per a
persones amb dependència, així com el manteniment de la
convocatòria d’oci adaptat, passant de 400.000 euros a 860.000
euros. I també la convocatòria per a persones amb ELA amb un
import de 820.000 euros. Així també com la convocatòria per
als viatges d'IMSERSO, incorporat l'any passat a petició de
MÉS per Menorca, amb un import de 22.500 euros. 

Quant a l'apartat de prestacions econòmiques a la nòmina de
dependència, que és l’import que es paga en concepte de
prestació econòmica de dependència més la prestació vinculada
a cures, està pressupostat amb un total de 68.271.318 euros, la
qual cosa suposa un augment d’11.709.055 euros. 

Quant a l'altre apartat, respecte de la Coordinació de
programes d'accessibilitat universal, contempla la posada en
marxa de l'Oficina d'accessibilitat i està pressupostada amb un
total de 48.000 euros. 

En aquest punt farem referència també al pressupost de la
Fundació d'Atenció i Suport a la Dependència i de Promoció
d'Autonomia Personal de les Illes Balears. Els ingressos de la
Fundació provenen de l'aportació de la conselleria a la
Fundació, que ascendeix a 36.546.439 euros, el que suposa un
increment de 4.975.349 euros respecte de l’any 2024. El
creixement de capítol 1 torna a ser rellevant i es justifica per
l’increment de retribucions regulat per llei, un total de quasi 1
milió d'euros, una partida d'acció social de 100.000 euros, la
declaració de les places de difícil cobertura amb una partida
superior a 2.200.000 euros, el programa de Joves Qualificats
amb 1,5 milions d’euros, i es preveu un augment de vint places
per cobrir diferents serveis informàtics a Son Tugores, Son
Llebre i la curatela, que suposa quasi 950.000 euros.

Continuam treballant el gran repte de la Fundació, que és la
història social única. Projecte finançat amb fons europeus al
qual imputam aquest 2025 un total de 4.053.684 euros. Es
destinaran també 1.714.710 euros per a equipaments i millora
de les residències gestionades pel Govern, que són Son Güells,
Son Tugores, Son Llebre, el centre ocupacional Son Riera i la
residència de Sa Serra a Can Raspalls i a Can Blai, que com
saben estan a l'illa d'Eivissa. 

Voldria destacar el Servei de curatela i suport a les persones
adultes, que atén a més de 800 persones, amb un total de
pressupost de 2.900.000 euros, amb un increment de 362.000
euros. És un servei que augmenta en nombre d'usuaris i també
augmenta d'una forma considerable el perfil dels usuaris, i es
farà necessària una estratègia de transversalitat institucional per
abordar aquest tema amb altres conselleries, sobretot amb la
Conselleria de Salut pel que fa referència a la Direcció General
de Salut Mental, perquè creim que tenim uns perfils que a
anteriors anys no es donaven i ara configuren i formen part
d'aquest col·lectiu. 
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Quant a la Direcció General d'Infància, Joventut, Famílies,
Igualtat i Diversitat el  pressupost de 2025 ascendeix a
39.129.294 euros, el que suposa un increment de 9.233.000
respecte del pressupost de 2024.

Seguint la mateixa tendència que l'exercici 2024, el Servei
de Famílies torna a tenir l'increment més important d'aquesta
direcció general, que ascendeix a 2.268.444, i es destinen més
de 6 milions d’euros a aquesta competència implementant els
següents programes. Programa per a víctimes d’abús sexual
infantil, on es destinaran 300.000 euros en coordinació amb
altres agents implicats a través del programa Barnahus,
programa de fons socials europeus plus de garantia infantil per
a la prevenció de les situacions de risc a aquest col·lectiu, és un
programa per executar els anys 2025-2027 i aquest any s'hi
destinaran 2,3 milions d'euros a través de convenis amb el
Consell Insular de Mallorca, Menorca i Formentera. Destinam
252.000 euros per a l'ajuda a programes d'acció social, per una
part, una subvenció de 150.000 euros i, per una altra, ajudes de
prestació econòmica a menors víctimes de violència masclista.

Amb un import global d’1.335.291 euros durem a terme el
següent programes també: contractes de mediació, contractes
de violència filioparental, contractes per atendre els casos de
bullying, contractes per atendre les víctimes en situació de
postemergència. 

Es manté la partida de la unitat contra la pobresa infantil
amb un import de 474.708 euros, que s’executarà a través de la
feina conjunta amb els ajuntaments. S'inclou també el punt de
trobada, amb un import de 804.209 euros. 

Pel que fa a programa d'emancipació, té un increment
d’1.265.625 euros, al que es destinarà un total de 6.395.279
euros i durem a terme les següents actuacions: el pagament de
la renda d’emancipació, 2 milions d'euros per a la compra de
pisos per a emancipació a Mallorca i Eivissa a través de la
partida de fons europeus que tenim disponible fins a finals del
2025, i també inclou 1.883.000 per al concert d'emancipació
amb entitats que suposen un total de 185 places d'habitatge, a
més dels serveis acompanyament a 160 joves. 

Un programa de vital importància és el de justícia juvenil,
al qual es destinen 18.674.476 euros, la qual cosa implica un
increment de 1,5 milions d'euros. El principal augment
correspon al capítol 4, que és l'aportació de la Fundació S'Estel,
que ha de continuar les seves funcions a cada un dels seus
centres. També es contempla un increment de capítol 7 per
millorar les infraestructures que ja hem iniciat aquest 2024 amb
la reforma, millora i modernització encara pendents de
finalitzar, de la llar Tramuntana i està en redacció el projecte
d'un mòdul terapèutic que passat aquest any encara no ha pogut
ser una realitat, a més de la planificació de millores a les zones
exteriors del centre. El capítol 7 s'incrementa en 105.400 euros
i el total dels pressuposts de S'Estel és de 16.082.332 euros.

A part de la Fundació S'Estel, dins justícia juvenil al capítol
6 hi ha també el programa Alter, amb un total de 235.000
euros, 20.000 euros més que l'any 24, amb una aposta clara per
als joves de 14 a 16 anys amb dificultats d'adaptació a l'entorn
escolar ordinari i que arriba a tots els municipis de les Illes
Balears, amb un augment de 25 places.

Per continuar amb un altre departament d'aquesta direcció
general, podem fer una referència al Servei de Joventut, que
comptarà amb un pressupost de 2.705.605 euros, la partida
principal corresponen a l'aportació d’IBJove, amb un total de
2.097.720 euros que, a més de continuar la línia de subvencions
per entitats de temps lliure i actuacions promogudes per
iniciatives europees d'intercanvi i voluntariat, durà a terme
l'elaboració del Pla estratègic de polítiques de joventut 1015-
2028, el manteniment del programa Art Jove i, en relació amb
noves infraestructures, mantenim l'objectiu de la reforma
integral de l'alberg de La Victòria amb 1 milió d'euros de fons
d'insularitat per a aquest 2025. Es manté import destinat al
Consell de la Joventut de les Illes Balears. 

Pel que fa als Serveis de Diversitat, el principal repte és
l'elaboració del Pla estratègic 2025-2027, que contempli totes
aquelles actuacions i mesures transversals que ens permetin
lluitar pels drets del col·lectiu LGTBI, amb especial cura de
lluitar per eradicar les discriminacions i agressions a membres
del col·lectiu, agressions que no fan més que allunyar-nos d'una
societat plural i igualitària. Es mantendrà la convocatòria de
100.000 euros per a les entitats que són les que coneixen i
treballen les necessitats i problemàtiques del col·lectiu.
Continuarem col·laborant amb distintes institucions en suport
i formació, així com amb els ciutadans que acudeixen al nostre
servei.

Dins el programa Drets i Diversitat veuran que hi ha una
partida de 4.620.000 euros a capítol 4. Inclou aquesta partida
els 120.000 euros de la convocatòria de subvencions, més els
4,5 milions d'euros que hem pressupostat de fons propis, que
equivaldrien al que comptam que arribi del Pla
Corresponsables del Ministeri d'Igualtat, ja que esperam que el
ministeri continuï apostant per aquestes mesures en matèria de
conciliació i corresponsabilitat, perquè per poder iniciar les
convocatòries necessitam el crèdit disponible perquè de l'Estat
només ens arriben els fons a mitjan exercici. Per tant, en
aquests moments hem pressupostat 4,5 milions en programes
propis de la conselleria. 

Voldríem en aquest punt fer també referència a l'IBDona. El
pressupost de 2025 és de 9.483.352 euros. D'aquest import hi
ha 6.573.000 que corresponen al pacte d'estat i 2.910.352 de
fons propis, la qual cosa suposa un increment de 40.000 euros.
Continuam per tant el compromís de continuar treballant per la
igualtat entre homes i dones i sobretot per la lluita contra
qualsevol classe de violència contra les dones. Assumim el
compromís també d'estar sempre al costat de les víctimes. 

En relació amb els centres de crisi, continuarem donant
suport al projecte aportant una partida de 800.000 euros als
consells insulars de Mallorca i Menorca per a la contractació de
personal per al seu funcionament, i una vegada publicat el
mapa de recursos aquest 2024 per a professionals que atenen
dones víctimes de violència masclista, el nostre compromís per
a 2025 serà la conclusió del protocol interinstitucional on es
recolliran tots els protocols d'actuació de totes les institucions.
Reforçam així la transversalitat de les polítiques destinades a
les dones i feim que hi participin tots els agents i totes les
institucions implicades. Reforçarem també les línies de
formació. A més dels cursos tradicionals sobre igualtat i
violència masclista, es faran cursos especialitzats sobre
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violències sexuals. Farem un segon bloc de cursos
d'autoaprenentatge sobre violències sexuals adreçades a
professionals de l'àmbit turístic i de l'àmbit de l'oci, i un curs
d'autoaprenentatge sobre violència masclista per (...)
professionals d'emergències de l’112. Hi haurà un bloc tercer
de formació sobre l'abordatge de la prostitució, l'explotació
sexual i tràfic amb fins d'explotació sexual. 

Quant a les convocatòries de subvencions, a part de les
entitats socials, s'inclourà també una línia per a dones que
treballen amb problemàtica de salut mental i dones amb
diversitat funcional. Seran 150.000 euros per a una
convocatòria i 150.000 euros per a l’altra. 

Continuam amb l'atenció als fills i filles de dones víctimes,
aprofundint no només en l'atenció, sinó en l'adaptació, hi
destinarem 115.000 euros. S'impulsarà també el suport a les
dones vulnerables emprenedores, a través d'una entitat del
tercer sector, on hi destinarem 150.000 euros i continuarem
destinant 1 milió d'euros per a l'impuls del Pla d'igualtat a les
empreses, tant per a la redacció com per a l'acompanyament.
Continuam amb la redacció que pot finalitzar per ventura, si tot
va bé a finals d'aquest any o, si no, a principis de l'any que ve,
del 6è Pla estratègic d'igualtat entre dones i homes de les Illes
Balears i treballam el diagnòstic del segon pla de tràfic i
prostitució que possiblement estigui acabat el primer
quadrimestre dels mesos de març o abril.

Com a òrgan independent però vinculat pressupostàriament
a aquesta direcció general trobam també l'Oficina Balear de la
Infància i l'Adolescència, l'OBIA. Es mantenen les funcions de
l'OBIA, si bé hi ha un augment de pressupost de 98.005
arribant al 349.125 euros. Aquest augment està motivat per
l'increment de la despesa de la licitació del servei d'atenció
telefònica al menor de 24 hores, que està gestionat actualment
per la Fundació ANAR. En aquest moment funciona amb un
contracte menor, de forma reiterada ha vengut funcionant així,
però creim que es fa necessari per motius de legalitat i també
pel cost d'aquest servei, de dur endavant una licitació que es
farà per un import de 70.000 euros. 

Són importants també dins l'àmbit de la conselleria i ja per
acabar amb tots els seus capítols i direccions generals, he de fer
referència que no per ser la darrera anomenem sigui la manco
important, la Direcció General de Cooperació i Immigració. El
pressupost 2025 ascendeix a 10.813.588 euros euros i ens
permet continuar amb el suport a les entitats que treballen en
cooperació a les nostres illes, com són els Fons de solidaritat de
Mallorca, Menorca i Eivissa, així com la Universitat de les Illes
Balears, les distintes entitats de comerç just i la Coordinadora
d’ONG.

També es fa una aposta per seguir totes les iniciatives
d'acció humanitària i emergències, tant a través d'ajudes
directes com a través de convocatòries. Això és el que farem
amb l'import de la partida destinada a cooperació, que
ascendeix a 8.739.687 euros, i aprofit per fer-los partícips que
aviat se celebrarà un esdeveniment important, que són els 25
anys de l’aposta dels distints governs d'aquesta comunitat
autònoma per a la cooperació, vàrem començar fa 25 anys a fer
tasques de cooperació i s'han mantingut al llarg d'aquests 25

anys amb l’alternança de governs i amb els distints
responsables d'aquesta direcció general.

I pel que fa a immigració, hi destinarem un pressupost de
2.073.901 euros. Aquesta àrea, després de la compra de l'edifici
de Palma, que encara està pendent d’escripturar, es manté amb
les OFIM de Mallorca, que és l'edifici que els dic que vàrem
adquirir, i es mantenen també els OFIM de Menorca i Eivissa.
I milloram l'atenció amb el reforç de personal a l’oficina de
Palma, i continuarem amb la feina d'itineraris d'atenció social
per a la inserció i el treball per a la inclusió social de les
persones migrants que es troben a la nostra comunitat.

Amb aquest repàs donam compliment a fer-los l'exposició
del que contenen les xifres generals de la nostra conselleria.
Com que les meves companyes del grup que són aquí m'han dit
que l’ideal per a les compareixences, perquè no sobrepassin el
temps, és que el conseller només faci una exposició de mitja
hora, jo m'he posat el rellotge aquí, ara fa mitja hora. Jo
m'aturaré, ai!, i ho tenc aquí davant, jo aquesta modernitat no
l'havia vista, em falta un minut per a aquesta mitja hora, però
intent complir les indicacions que em donen els que són
vertaderament experts parlamentaris que són els meus
companys de grup i tots vostès, evidentment dels altres partits,
però segueix les seves indicacions.

Jo aturaria la meva explicació aquí i quedaria a disposició
del que determini evidentment la presidenta de la comissió. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Consellera. Ara he de demanar als
diputats si volen interrompre la sessió per tal de fer preguntes
o proposicions. Si no és necessari, podem continuar.

Per tant, deman a la Sra. Consellera si contestarà
globalment o individualment.

LA SRA. CONSELLERA DE FAMÍLIES I AFERS
SOCIALS (Catalina Cirer i Adrover):

Si els sembla bé i no hi tenen inconvenient, contestaria
globalment les intervencions. 

LA SRA. PRESIDENTA:

D'acord. Doncs és el torn dels grups parlamentaris. Pel
Grup Parlamentari Socialista té la paraula el Sr. Lamin, per un
temps de deu minuts. 

EL SR. LAMIN I ABEIDI:

Moltes gràcies, presidenta. Bon dia, Sra. Consellera,
benvolguda vostè i el seu equip, un any més i gràcies per les
explicacions detallades del pressupost de la seva conselleria per
a l'any vinent.

Tot i les explicacions, em permetrà, Sra. Consellera, que li
digui que aquest comptes si una cosa posen en evidència són
les dues maneres de governar, mentre els governs progressistes
varen incrementar aquest pressupost en gairebé un 80% les
dues legislatures en destinar més de 170 milions d'euros per

 



HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 44 / 14 de novembre de 2024 929

garantir drets i polítiques socials, el PP el que ha fet ha estat
reduir en un 10% respecte del 2023, i planteja un augment
limitat d'un 13,2% de cara al 2025, i jo li he de demanar: ho
creu positiu, Sra. Consellera? Perquè això contrasta amb el
creixement anual d'un 26,5% assolit pel pacte de progrés, que
demostra un veritable compromís amb l'expansió dels serveis
públics per a tothom.

I també li he de demanar si pot imaginar a totes les persones
que podríem arribar si comptàssim amb els més de 200 milions
d'euros que han regalat als rics d'aquesta terra en forma
d'exoneració d’imposts.

Per tant, i entrant en matèria, Sra. Consellera, i per aclarir
una sèrie de dubtes que ens han sorgit després de fer una anàlisi
prou curosa aquest cap de setmana i aquests dies d’aquest
pressupost, entrant en matèria i quant al programa 312B,
d'atenció a la discapacitat, que puja 1,5 milions, després de la
retallada del pressupost del 2024, i específicament de la partida
26, per a concerts de serveis, a primerenca, bàsicament, i a
salut mental, el passat any es varen retallar en 187.000 euros,
mentre el 2025 creix en prop d’1,5 milions, mentre aquesta
mateixa partida del 2022 al 2023 va créixer en més de 5
milions d'euros. Crec que el contrast és més que evident.

L'any passat, Sra. Consellera, ja li vàrem dir, i enguany ens
sap greu, però es constata, no hi havia marge per créixer ni en
places de primerenca, ni en salut mental, ni tampoc no és
realista creure que enguany podrem créixer molt més amb
noves places.

Per tot això, Sra. Consellera, amb aquests 1,5 milions, ens
podria dir quines partides noves, perdona, places noves
creixeran?

Si aquests pressuposts minvaran les llistes d'espera o les
pujaran?

Em podria dir si tenen pensat innovar i crear algun nou
servei per respondre a les noves necessitats socials imperants
a la nostra societat.

Pel que fa a la partida 42, destinada a transferències d'ib-
salut, valoram positivament el manteniment del conveni,
impulsat pel govern progressista, per reduir el temps d'espera
per a les valoracions, però sí que li hem de dir del que ens va
dir que era un pla de xoc promès, el que ens traslladen la gent
i les entitats es que segueix sense saber quan les valoraran ni
tenen respostes clares. Per tant, què pensa fer, Sra. Consellera,
per abordar de manera integral aquesta situació?

Perquè per ara només veiem que han desmantellat, i ho dic
clarament, els serveis de valoració d'Inca i Manacor i el servei
de registre presencial a Inca. I ara veurà per què li ho dic, Sra.
Consellera: sap quants de dies hi ha hagut servei presencial en
aquest aquestes dues comarques els darrers tres mesos? 15 dies,
tres setmanes. Li sembla que la retallada de serveis essencials
per a persones, si tenen prou dificultats, com pensen
garantir-los els seus drets, un drets tan bàsics?

I sap, Sra. Consellera, que incompleix una iniciativa que va
presentar el meu grup i que es va votar per unanimitat,

precisament per no desmantellar aquests serveis, i que ens
varen dir que seria una cosa de l'estiu? Avui mateix seguien
informant que aquest servei hi va un pic una setmana al mes.

Quant al programa 313D, d'atenció a la dependència, un any
més, em sap greu dir-li-ho, consellera, no veiem que prioritzin
els concerts de serveis socials ni per a places de centre de dia,
ni SAD, i molt manco places residencials. Per tant, som davant
un pressupost molt ajustat, ja que si li llevam els compromisos
pressupostaris de partides que ja estan compromeses de cara a
l'any que ve, per a ampliacions del SAD i del TAD, queda poc
més d’1 milió d'euros per a ampliacions d'aquests serveis. I
esperam que aquesta vegada sí, Sra. Consellera, que aquesta
partida sigui executada i no facin com varen fer l'any passat -
l'any passat no, enguany, el 2024- quan han retallat el
pressupost de concerts en prop de 2 milions d'euros, passant de
31,1 a 29,3. Per tant, com té previst, Sra. Consellera, fer front
a les creixents llistes d'espera que s'han generat en aquest
primer any i mig de govern i, a la vegada, poder garantir que la
gent accedeixi als serveis i prestacions als quals tenen dret?

Perquè amb aquest pressupost, un any més, deixen veure
que les prioritats són a una altra banda i en absolut són garantir
que la gent pugui rebre els serveis i els suports que necessiten
en un temps raonable.

Pel que fa al programa 314A, de prestacions econòmiques,
ens agradaria saber si tenen, ens ha explicat que han crescut,
però si ens pot especificar si tenen prevists increments dels seus
imports. I que també, una vegada més, esperam que aquesta
partida sigui executada amb rigor i no com han fet enguany,
que no criticam tant que s'hagi incrementat, quan es va fer un
increment quan va venir aquí l'any passat a explicar que hi
havia una partida inicial de 53 milions, en fer una puja enguany
d’11 milions per arribar al 69,7 i és la mateixa partida que
retallen per al 2025, en 1,5 milions, passant de 69,7 a 68,2 per
a l'any que ve.

En relació amb la partida de corporacions locals, veiem una
reducció de 8 milions d'euros, passant de 26 a 18, una retallada
del 31,8%. Ens agradaria que ens explicàs quina és la causa
d’aquesta retallada.

Quant al Servei de planificació, ordenació i formacions
socials, observam que es redueix el pressupost d'aquest
programa de 41 milions d’euros el 2023 a 29,8 el 2025. Per
això, ens agradaria que ens expliqui el motiu de la reducció del
pressupost del finançament dels serveis socials comunitaris
bàsics que passen de 16,1de l’any 2023 a 15,2 el 2025.

Jo sí que coincidesc, Sra. Consellera, i per això no veiem
amb bons ulls aquesta reducció, que precisament es pega una
retallada a serveis que són absolutament imprescindibles per la
seva proximitat i essencialitat per a la gent que més ho
necessita. 

Quant a equipaments de serveis socials i específicament a
les infraestructures sociosanitàries, per segon any consecutiu,
veim un pressupost a la baixa. L'any passat es va retallar un
23%, amb una reducció de 8,6 milions i enguany cau en un 7%
més i es redueix 2,5 milions respecte de l’any 2023. Per tant, el
pressupost en inversions es redueix en 12 milions des que
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governa el PP. Tenen pensat, Sra. Consellera, obrir cap nova
residència o centre de dia?, perquè sí que és ver que veim que
hi ha un pressupost d’1,2 milions que preveu bàsicament a
Mallorca donar passes per iniciar les obres de dos centres de
dia, mentre aquestes inversions es redueixen un 21% a Palma,
un 19 a Menorca i no hi ha cap partida ni cap nova
infraestructura per a Eivissa i Formentera. 

Quant a la Direcció General d’Afers Socials, ens agradaria
que ens expliqui per quin motiu es redueix la renda
d'emancipació, que passa d’1.900.000 a 1.600.000. L'any
passat ja es va retallar en 0,5 milió. Per quin motiu retallen la
partida de les prestacions garantides en 2 milions d'euros,
passant de 56,5 a 54,3. Bàsicament no fa falta que li expliqui
quines són aquestes prestacions. També li he de dir que ens ha
estat relativament difícil poder discernir, perquè ho posen tot
dins un calaix de sastre que és impossible poder discernir el
que és la RESOGA, el complement i la resta. Li he de dir que
ens sorprèn aquesta baixada quan hi ha una llista d'espera de
més del 40% de persones per a una prestació bàsica com és la
RESOGA. 

Per altra banda, ens agradaria saber per quin motiu retallen
la prestació de concertació del programa de Família i Unitats
de Convivència, que passa de 2 milions a 1.800.000. Per què no
s’ampliat com (...) plaça de la xarxa d'emancipació tot i
havent-hi recursos per fer-ho i sobretot entitats socials que
estan disposades a cedir equipaments per fer-ho?

Quant a les polítiques d'Igualtat, ens agradaria saber per què
han decidit retallar la partida 48 en 200.077, disminuint prop de
0,5 milió d'euros fons destinats a famílies i entitats sense ànim
de lucre, passant d'1.300.000 a 822.000 euros. No fa falta que
li expliqui a què anaven aquestes ajudes, però ja ho sap, i més
quan la situació és alarmant, amb un registre de més de 7.000
dones víctimes de violència de gènere l'any passat, 2023, i un
increment del 16% respecte de l'any anterior.

Centres de crisi ja ens ho ha explicat. I per segon any
eliminen les aules feministes. 

Per anar acabant aquest primer torn, Sra. Consellera, li he
de dir que tenen una esmena de l'any passat precisament per
mantenir aquestes aules feministes que no han ni executat ni
donat compliment. 

Quant als fons europeus, m'agradaria conèixer quina és la
quantitat total de la seva conselleria que rebrà de fons europeus
en diversos programes per al 2025 i en quin estat es troben els
projectes finançats amb fons europeus per reformar residències
i crear noves infraestructures per a infants i adolescents del
sistema de protecció del Consell de Mallorca, després que els
seus companys anunciassin que deixaven perdre tots aquells
milions tan necessaris. I, per què no va defensar a la
compareixença sobre l’incompliment en l'execució d'aquests
fons en aquest mateix parlament? Li he de dir, Sra. Consellera,
que si és conscient que renunciar a executar aquests fons li
repercutirà a vostè com a responsable màxima. 

Ja per acabar, li he de dir, Sra. Consellera -cal dir-ho clar-,
un any més el conseller d'Hisenda -em sap greu- l'ha venuda i
li ha imposat el seu dogma. Aquell dogma vell del mite que diu

que baixant imposts es podrà invertir més. Però, sap quina és
la realitat?, una realitat ben diferent, i és que aquesta política de
retallades del Partit Popular perjudica greument la vida de les
persones. Basta veure la deriva de totes les llistes d'espera i,
evidentment, amb  recursos mínims s’ignoren les necessitats
més bàsiques i necessàries d'aquelles persones que necessiten
de l'Estat, de la cosa pública, per desenvolupar un projecte de
vida digna. Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Lamin. Per part del Grup VOX té la paraula la
Sra. Cañadas, per un temps de deu minuts. 

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias, presidente. Buenos días, Sra. Cirer, y bienvenido
también su equipo. Antes de nada, quería agradecer la atención
recibida ayer por el personal de Es Pinaret y valorar el trabajo
que hacen. De la mano de Xisca Viver, Maria Farners Saneiro
y Marcos Companys pudimos visitar el centro.  Los políticos
no tenemos tiempo de pisar la calle tanto como deberíamos,
pero cuando podemos, lo hacemos y comprobamos el trabajo
tan importante que hacen la mayoría de empresas en las que se
invierte el dinero público. 

Dicho esto, ya saben que nosotros somos muy críticos con
muchos temas y estamos en política para denunciarlo, hemos
estudiado la memoria de su consejería y tenemos algunas
preguntas que hacerle, Sra. Cirer. 

Empezando por la sección 17 en un párrafo se puede leer
“es continuarà treballant en la protecció integral contra la
discriminació per diversitat sexual promovent la igualtat social
del col·lectiu LGTBI i dispensant la protecció afectiva a les
víctimes d’LGTBIfòbia en estreta col·laboració amb les entitats
del sector de totes les Illes”. Queríamos preguntarle
exactamente ¿a qué se refiere y qué promueve? Si se refiere -
que lo desconozco, o sea, no quiere decir que lo que le vaya a
decir ahora sea así- a los talleres afectivos sexuales que luego
estos colectivos imparten en los colegios; a la guía afectiva
social, información a menores sobre cómo masturbarse con
cinco años; qué género  sentirse; cómo se pueden cambiar de
sexo; ... 

Le digo esto por las denuncias que tenemos de profesores
que se sienten impotentes ante el adoctrinamiento en algunos
colegios y la confusión a menores con este tema, y que
pondremos en conocimiento, por supuesto, del Gobierno balear
así como de la defensora del menor, María del Mar Pulido, para
que pueda actuar la Fiscalía de menores en su caso. 

Por otro lado, saben ustedes, porque en los plenos y
comisiones nos han escuchado muchas veces, que subvencionar
colectivos y equipararlos como si fueran discapacitados,
cuando están en un país libre donde se consideran a todas las
personas iguales independientemente de su condición sexual,
a nosotros nos parece una barbaridad y nos parece que es usar
a estas personas para hacer política, como hace siempre la
izquierda, que no es que le interesen, sino que las usan para
enfrentar a la sociedad mientras, por otro lado, hacen políticas
de efecto llamada a inmigrantes ilegales que tienen una cultura
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absolutamente incompatible con la protección tanto de mujeres
como del colectivo LGTBI, y hacen leyes que sueltan a
violadores, pederastas y asesinos poniendo en peligro a todos
los colectivos que,  supuestamente, dicen defender. 

Pasando al siguiente punto, en la memoria, apartado 313G,
Família i unitats de convivència, hay unas partidas de capítulo
4 donde ustedes no detallan la relación de las entidades. En el
313G tampoco justifican a qué entidades ni instituciones va una
partida de 1.633.278 euros. 

En el 316A hay una partida de 4.620.000 euros donde
tampoco se enumeran a las entidades que va dirigida. 

En la 323A, Protecció i foment de la integració i foment en
la participació social de la joventut, hay un desfase y no se
corresponde lo que pone en la memoria con la partida del
Consell de la Joventut de les Illes Balears; en la memoria pone
que se destinan 92.500 euros y en el listado de la partida de
gasto pone 81.500. No sé si lo tienen en cuenta o es una errata. 

En el 313B, Atenció a la discapacitat, hay una partida de
277.000 euros. Lo mismo en el 151D, Participació i
voluntariat, de 121.000 euros. 

Y en el 313E, Serveis socials, hay una partida de
54.359.992 euros. Yo le quería preguntar, bueno, que para
justificar esta partida en la memoria, es una millonada,...
realmente hay ocho líneas y nos gustaría saber, si se puede,
cuando hay una partida millonaria tan importante, especificar
y detallar con más exactitud dónde va este dinero. Pone que son
empresas del tercer sector que viven de estas partidas
millonarias, que en muchos casos son empresas que colocan a
la red clientelar de partidos políticos, que en muchos casos
hacen una gran labor, pero en otros se caracterizan por un
oscurantismo llamativo y, por transparencia, creo que cada euro
gastado de los ciudadanos debe estar bien reflejado y detallado,
no de forma genérica, para que no genere esta incertidumbre o
se pueda sospechar sobre este tipo de empresas. 

En el 313I, Planificació, ordenació i formació socials,
aparte de toda la partida para capítulo 1, para capítulo 4 dan
otros 125.000 euros y tampoco se especifica a quién. 

Y, para finalizar, en la 232A, Cooperació internacional,
hay una partida también millonaria de 4.801.000 euros y lo que
nos gustaría saber es en qué y para qué está destinada y para
quién, más que nada, para poder luego... no tener estas críticas
que a veces suscita el tener unas cantidades millonarias en
partidas que no sabemos exactamente a qué o a quién financian. 

Y por mi parte, en este turno, nada más. Muchas gracias. 

(El Sr. Vicepresident substitueix la Sra. Presidenta en la
direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra.  Cañadas. Per part del Grup Parlamentari MÉS
per Mallorca, té la paraula la diputada Marta Carrió, per un
temps de deu minuts.

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Gràcies, president. Bon dia, consellera, gràcies per
l'explicació. Bon dia a tot l'equip de la conselleria que tens... tu
fas molta... molt de cas al teu grup parlamentari i el teu equip
te fa molt de cas de tu perquè ve tot complet...

Bé, jo crec que una pujada de 37 milions d'euros a la
Conselleria de Famílies i Afers Socials comença a ser una cosa
digna de defensar pel seu grup parlamentar i no fer el paperot
de l'any passat defensant una pujada de 7 milions que degué ser
un tràngol molt difícil. Ho celebr. És a dir, s’acosta a les
pujades dels darrers anys, encara no hi arriba, però s’hi acosta,
que en pujàrem 51, 65 i 29 de manera retrospectiva, per tant,
serà..., idò, bo de... M’ha fet més il·lusió, la veritat. 

Li volia fer un parell de comentaris i algunes preguntes que
em susciten les xifres i la seva intervenció, una miqueta per
seccions. 

La Secretaria General, vostè ha dit que puja 1,7 milions
d'euros i que reforça el personal, però no ha dit el nombre de
persones o si és un reforç només vinculat a baixes. 

Al capítol 2 apareix un 24 que diu: “dotació per a serveis
nous d’1,6 milions d'euros”, i volia saber a quins serveis nous
s’està referint. I el capítol 6 baixa 400.000 euros, i no acab
d'entendre per què, perquè les necessitats de manteniment són
bastant elevades.

En relació amb la Direcció General d'Infància, que puja 9,2
milions, és clar, és una pujada... la meitat fictícia -entre
cometes- és a dir, no és fictícia perquè hi són, els milions, però,
4,5, com vostè bé ha dit, va a... dels plans Corresponsables. Per
tant, la pujada de bon de ver, no?, en aquest sentit, no... no són
9,2, sinó que serien uns 5 milions. 

Dins justícia juvenil hi ha un reforç de la FISE que jo
celebr, el que passa és que és un reforç que no... que no..., és a
dir, que dona resposta a increments salarials vinculats a
diferents pujades de no sou, no?, seccions, etc, però no hi ha
increment de personal més enllà del vinculat al projecte del
SOIB Jove generat dintre de Gerència, que jo no li discutiré
que fa molta falta, però trob a faltar, indiscutiblement, un
augment del reforç de la UTASI.

En relació amb l'apartat de famílies, jo li diria que hi ha
com a dos àmbits, no? Per una banda, li agrairia moltíssim que
tornàs a fer una explicació en relació amb l’aposta de la xarxa
d'emancipació i dels contractes, perquè no em quadren en
absolut els números que tenim aquí posats. La concertació de
places d'emancipació baixa 200.000 euros i això és
absolutament impossible, només per una qüestió de
manteniment de concerts, perquè els concerts estan fent fins a
l'any 2025, 2026, perdoni, i cada any pugen. Per tant, aquí no
quadra. I tampoc no em quadra la tirallonga de projectes que ha
dit com a serveis, perquè la 227, que és on estan sustentats tots
aquests contractes, baixa 800.000 euros. Per tant, li agrairia que
ho tornàs a repetir.

Celebr moltíssim la partida als consells vinculada a la
posada en marxa de les declaracions de risc, moltíssim, i també
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celebr moltíssim, i crec que és per reconèixer-li-ho, l'aposta
directa cap a l'aparició de capítol sis nou de 2 milions, que he
deduït que era el que vostè ha dit que era la posada en marxa
del projecte del Barnahus.

En relació amb diversitat, és la segona retallada que té
Diversitat, si li llevam els fons finalistes del Pla
Corresponsables, que no són objecte d'aquesta secció, hem
perdut pel camí en dos anys 70.000 euros. I Joventut és la
segona retallada que també té... hem perdut en dos anys 0,5
milió d'euros en els seus pressuposts, 150.000 al 2024 i
350.000 enguany, específicament i vinculats quasi tots a la
baixada d'inversió dedicada a IB Jove. 

Dins IB Jove, més enllà de les pujades salarials, no hi ha
canvis significatius i m'agradaria que m’ho pogués explicar
vinculat a la cronologia i a l'estat de l’expedient de la reforma
de l'alberg de La Victòria, perquè tenia entès que al final... o
crec que a través de pregunta parlamentària o... no ho sé
exactament, però tenia al cap la informació que recuperàveu el
projecte sencer de reforma i no l'he vist reflectit en aquests
pressuposts. 

En relació amb la Direcció General de Dependència..., bé,
una miqueta per parts. Jo crec que l'apartat de discapacitat s'ha
reordenat perquè el de l'any passat no tenia cap sentit ni un. És
a dir, baixen els 400.000 euros de capítol 4 que jo mateixa fa
un any li deia que és impossible que estiguessin a capítol 4, que
havien d'anar a capítol 2, veig que pugen. I fa un increment de
2 milions a capítol 2, això és un 9%, més o manco, de pujada,
però hem de tenir en compte que el conveni col·lectiu pujarà un
7,58. Això vol dir que en realitat hi ha una pujada d’un 1 i
busques i un 1 i busques em pareixen poques places en relació
amb l’increment de serveis, no amb el total de pujada.

I celebro que reediti el projecte d'inversió i que hi pugi els
200.000 euros que l'any 2024 en retallareu 150.000. 

I no he sentit cap paraula, a no ser que en aquell moment
no... la sentís, de salut mental, de les prestacions de salut
mental vinculades a aquesta partida.

En relació amb dependència, puja 500.000 euros el capítol
1, m'agradaria saber amb quin nombre de persones es reflectirà
l'increment, i ho celebr. 

Jo crec que, sobretot en dependència, el que hi ha és una
reordenació perquè creix 11 milions el capítol 2, en
concertació, i davalla 8,5 milions el capítol 4. És a dir, la meva
deducció és que les places vinculades a ajuntaments, a la
Mancomunitat del Pla i a l'IMAS són absorbides pel procés de
concertació, que a mi em pareix una bona notícia, però que
limiten aquest creixement de places. És a dir, el creixement de
places no serien 11 milions, sinó possiblement, vostè ja m'ho
indicarà, 2 o 3.

En relació amb la fundació, creix especialment en personal,
en capítol 1, vinculat a complements variats, i hi ha una baixa
al capítol 7, ajuntaments, de 320.000 euros, que m'agradaria
saber a què es deguda.

Òbviament, les prestacions econòmiques pugen i jo li faré
la reflexió vinculada que... té tot el sentit del món perquè els
dependents no deixen de pujar i, quan no puges prou les
prestacions en serveis, necessites pujar més les prestacions
econòmiques. És un efecte del pressupost general.

En relació amb serveis socials, una frase només en
participació, esper que no la baixi més, perquè si no l'any que
ve no la trobarem, hem perdut 300.000 euros de camí aquests
dos anys, i en matèria de serveis socials m'agradaria que em
contestàs: puja, a capítol 1, 200.000 euros, voldria saber si
s'incorpora personal a serveis socials.

No hi ha cap pujada del concert de Projecte Home, voldria
saber si és que no hi ha cap necessitat.

I llavors baixa el capítol 4, baixa 2,2 milions el capítol 4, on
hi ha les prestacions que ens són pròpies, l’IRPF i les
subvencions. Voldria, perquè no m'ha acabat de quedar clar on
és la baixada, si és a la renda social, si és dins subvencions.

Llavors, han aparegut en aquesta secció, dos capítols que
són nous i que m'agradaria que m’identificats amb quins
projectes, perquè amb la seva exposició no m'ha quedat resolt. 

El capítol 6 puja 200.000 euros, de serveis socials -estic
encara, eh, Catalina?-, i el capítol 7 puja 200.000 euros més,
també, i voldria saber per a què.

Lament que no pugi a PPB, però ja en parlarem, i celebr la
pujada dels equipaments.

En relació amb cooperació, -molt ràpidament, presidenta-
m'ha cridat molt l'atenció perquè puja 500.000 euros el capítol
1, i ho he trobat molt: quina traducció a la relació de personal?

I llavors, hi ha, efectivament, una pujada, que celebr que la
tendència no es rompi i pugi, llavors ja valorarem si acompleix
o no acompleix la Llei de cooperació, però, bé, puja: dins
capítol 4 puja 700.000 euros, però dins capítol 7 en baixa
300.000. Per tant, tenim una pujada neta, per dir-ho, de
400.000 euros.

I lament molt, i m'agradaria que em fes una explicació més
aviat política, que no pressupostària, a veure si vostè creu que
és el moment, en el context social que tenim, de baixar 1,3
milions d'euros el pressupost d'immigració. La baixada és al
capítol 4 de subvencions, que baixa 1 milió d'euros, i volia
saber quins projectes són.

Una frase només, el projecte i el pressupost d’IBDona
bàsicament el que reflecteixen és que són polítiques d'igualtat
congelades, perquè el pressupost bàsicament no varia.

Moltes gràcies, presidenta.

(La Sra. Presidenta reprèn la direcció del debat)

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Carrió. Pel Grup Parlamentari Mixt té la
paraula la Sra. Gomila, per un temps de deu minuts. 
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LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, presidenta. Bon dia, Sra. Consellera, bon dia a tot
el seu equip, gràcies per l’exposició de les línies generals dels
seus pressuposts de la comunitat autònoma d'aquest any 20 25.

Així i tot, i que els nombres, sense cap dubte, són
importants, m'agradaria començar a demanar-li, primerament,
per determinades polítiques que a la conselleria en són
responsables i que crec que és important que les desenvolupin,
que ens expliquin també com la conselleria té previst dur-ho a
terme.

Quant a promoció de l'autonomia de les persones majors,
sens dubte és important desenvolupar projectes d'autonomia
personal i d'atenció al seu entorn, d’aquesta manera s'impulsa
un canvi de model que sostengui sobretot el fet de no haver
d’institucionalitzar immediatament les persones que són
dependents. He entès que deia que s'augmentaria el nombre
d'usuaris de teleassistència, crec que açò és una bona notícia,
aquest programa la veritat és que és un programa que els
usuaris n’estan molt satisfets i que, per tant, paga la pena seguir
apostant-hi, i que fa que la gent pugui seguir vivint a casa seva
amb més tranquil·litat.

Però li demanaria a veure com preveuen reforçar la xarxa
comunitària i l’atenció domiciliària en el cas de Menorca, ja sé
que el consells insular i els ajuntaments en tenen una part de
competències, però a veure de quina manera vostès donen
suport i impulsen un poc que açò vagi cap a aquest sentit, i si
es veu reflectit açò en els pressuposts.

I, per altra banda, també m'agradaria demanar-li quantes
places de dependència preveuen concertar a Menorca i si hi ha
uns ajuntaments concrets o amb el Consell Insular de Menorca.

I respecte a les places a residències i centres de dia, sabem
que de cada vegada més les persones usuàries tenen un grau
major de dependència i, per tant, tenen unes necessitats
diferents, tant de recursos humans com de recursos materials,
i crec que tal vegada també hauria de ser el moment de
començar a posar damunt la taula la modificació de les ràtios
les quals no estan pensades per a usuaris de grau de
dependència 3, sinó, més bé, per a un grau de dependència
menor. Per tant, li demanaria si la conselleria ha previst en
aquest pressupost alguna mesura per començar a treballant en
aquest canvi d’usuaris que es produeixen a les residències i
centres de dia, i la necessitat de més personal, de més recursos
materials i també de modificació de les ràtios.

Relacionat també amb el tema de dependència, veiem que
en el programa 313D, d'atenció a la dependència i transferència
als ajuntaments, disminueixen 1,6 milions respecte del 2024,
m'agradaria saber per quin motiu i quines són les polítiques que
s'han canviat respecte d’això.

Per altra banda, a la Fundació Balear d'Atenció a la
Dependència tenia abans un despatx a la fundació per a
persones amb discapacitats a Menorca, a Ciutadella, i sembla
ser que, per la manca de personal, no podien desplaçar-se a
Ciutadella i, per tant, es va deixar d'oferir aquest servei, que era
molt ben valorat per la gent que viu la zona de ponent. Per tant,

li demanaria si tenen previst o no tornar recuperar aquest servei
a Ciutadella i posar-hi el personal necessari i l'espai necessari,
si fos el cas, per poder-lo tornar recuperar.

I, per altra banda, també voldria demanar-li si tenen previst
reduir els temps d'espera en la valoració de dependència de
discapacitat, com preveuen dur-ho a terme a Menorca i com es
veu reflectit açò en els pressuposts, si és que hi haurà un
augment de personal o hi haurà altres mesures.

Respecte de la discapacitat, és evident que a l'àmbit de les
infraestructures és aconsellable enfortir sense cap dubte la
xarxa pública de serveis residencials per a les persones amb
discapacitat o amb dependència, i m'agradaria saber quines
infraestructures tenen previstes a Menorca en aquest sentit.

Per altra banda, crec que també és molt important seguir
treballant en tot el que fa referència a l'oci adaptat, per facilitar
la conciliació de les famílies, i també reconèixer el dret a l’oci
de les persones amb discapacitat, i m'agradaria saber quines
actuacions tenen previstes per dur a terme en aquest sentit.

A la compareixença de l'any passat crec que va dir que
sortiria una convocatòria per a entitats perquè poguessin dur a
terme aquestes activitats d'oci. M'agradaria saber si ha sortit
aquesta convocatòria i quina acceptació ha tingut.

I en el cas de Menorca ja li posàvem damunt la taula que
moltes de les entitats estan dins la Fundació per a discapacitats
i, per tant, no són entitats independents, en aquest sentit, a
veure si també havien pensat com solucionar aquesta situació
en el cas de Menorca, i què es preveu fer durant aquest any
2025.

Per altra banda, crec que la consellera ho ha comentat, però
respecte del programa de drets i diversitat, però no ho he acabat
d'entendre prou, el que jo havia vist era que al programa 316A,
de drets i diversitat, a l'annex 4, a la classificació per programes
posava que s'hi dedicaven 4.700.000, mentre que quan passava
a l'estat de despeses veia que posava 46.000. Tal vegada és que
no ho he entès, i vostè ho ha dit, però no l'he acabada
d'entendre. Per tant, em podria clarificar la xifra? Si fos el cas
que fossin 46.000 euros, demanar per què ha baixat respecte
del 2024, que era de 264.000, i si fossin 4 milions, a què
pensen dedicar aquestes partides econòmiques.

Per altra banda, he entès que seguia el compromís del
Govern balear amb el Centre de discapacitats físics de
Ciutadella, voldria que m’ho confirmàs, jo crec que he entès
que sí; que en aquest moment és evident que hi havia alguns
entrebancs, em consta que sembla ser que d'aquí a final d'any
serà possible fer aquesta cessió. Per tant, en aquest cas estaria
bé que en el pressupost del 2025 pogués haver-n’hi alguna
partida. I m'agradaria saber si hi és aquesta partida i si el
compromís segueix, que crec que he entès que sí, vostè havia
dit que sí.

Per altra banda, relatiu a altres programes, també
m'agradaria posar damunt la taula que la partida de Participació
i Voluntariat ha disminuït un 14%. Crec que he entès que vostè
deia que era perquè s’havien llevat unes partides relacionades
amb assegurances que no s'executaven feia temps. Ara bé, jo
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crec que posats que aquestes partides no s'executassin, tal
vegada era una oportunitat perquè la conselleria plantejàs
destinar aquests doblers ben igual a aquesta Participació i
Voluntariat amb altres accions que hi fossin relacionades.
M'agradaria saber per quin motiu no s'ha fet.

Al programa 313J, d'atenció i integració social de la
població immigrant, al capítol 4, com deia la Sra. Carrió, de
transferències corrents a famílies i institucions, veiem que
passam d’1,3 milions el 2024 a 2,6 milions el 2025, és a dir,
reduïm en 1,3 milions.

Per tant, m'agradaria que m'ho explicàs i esper, perquè crec
que aquest és el seu tarannà, que no siguin les obsessions de
VOX que els hagin vist reflectits damunt aquests pressuposts
respecte dels immigrants per poder després tenir-ne el suport.
Jo sé que el seu tarannà no és aquest, però sí que m'agradaria
saber-ho per què s'ha produït, idò, aquest decrement tan
considerable en aquests pressuposts. 

Per altra banda, al pressupost de l'Institut Balear de la
Dona, al programa 323C, de polítiques d'igualtat, veim que hi
ha un augment considerable en les transferències corrents als
ajuntaments, que passa de 100.000 el 2024 a 1,6 milions
d'euros el 2025, la qual cosa ens alegra perquè tot el que es faci
feina en aquest sentit des del Institut Balear de la Dona crec
que és positiu. Però, mentrestant, també es veu que les
dedicades a les partides dedicades a famílies i institucions sense
ànim de lucre han baixat de l’1,3 al 822.000. Per tant,
m'agradaria saber quins són els objectius que s'han marcat amb
els ajuntaments referent a polítiques d'igualtat, que fa que hi
hagi aquest augment tan considerable, i quines han estat les
disminucions o els projectes que no pensen dur a terme
relacionats amb les famílies i institucions sense ànim de lucre,
que han baixat uns 500.000 euros.

Per altra banda, també podem observar un augment
considerable en el programa 313G, de família i unitats de
convivència, que passa dels 9 milions als 12,5 milions.
M'agradaria saber si pogués explicar quines són les polítiques
que pensa desenvolupar amb aquest augment.

Respecte a l'IMSERSO, primerament li vull agrair, Sra.
Consellera, que s'aprovassin les bases per fer possible que les
persones majors de Menorca poguessin tenir l'opció a poder
subvencionar en 150 euros les despeses per hotel o per viatge
que produïa una desigualtat amb la gent gran de Menorca. Per
tant, li agraesc sincerament que ho hagin fet possible dins
aquest 2024 i, pel que he entès, que també ho faran possible
dins el 2025, que així s’especificava a les bases; el que sí que
m'agradaria, si és possible, és que em diguessin a quina partida
perquè jo no he estat capaç de trobar-la, però bé, segurament és
que no... no la dec haver localitzada, però bé, m’ha
tranquil·litzat que vostè em digui que sí i li ho vull agrair molt
sincerament en nom meu i en nom de totes les persones majors
de Menorca, perquè li he de dir que moltes persones s'han
atracat a donar-nos les gràcies per haver-ho fet possible, i jo li
transmet també a vostè que també ho hagin pogut fer possible
en aquest cas. Per tant, li agrairia només que em digués a quina
partida perquè jo no he estat capaç de veure-ho. 

I, per altra banda, referent al Consorci de Recursos
Sociosanitaris i Assistencials de les Illes, veig que s’han
pressupostat l’execució d'obres del centre de dia d'Alaior, que
ja hi havia una partida al 2024, també la residència de Maó al
Quarter de Santiago, també hi havia una partida, i la residència
a Es Migjorn Gran, que també hi havia una partida al 2024 i
que entenc que es deuen complementar, però m'agradaria si em
pogués dir en quins punts estan aquests tres projectes, quina
part es va executar del pressupostat el 2024 i quin calendari,
com es preveuen executar aquestes partides el 2025.

I respecte del geriàtric que s’està construint als antics
quarters Duc de Crillón, m'agradaria saber també en quin punt
estan les obres. I crec que no he vist una partida econòmica el
2025, tal vegada no l'he sabuda trobar, però si hi és si també em
podrien dir quina és. 

I, per acabar, a mig termini, si també tenen previstes altres
obres de centres de dia i també de residències geriàtriques a
Menorca, si contemplen i hi ha encara el compromís per
apostar per a la rehabilitació i ampliació del geriàtric municipal
de Ciutadella o si serà possible que a mig termini també es
pugui construir un nou geriàtric a Es Mercadal, que l'edifici
està molt vell i, a més a més, s’hi han d'augmentar places. 

Gràcies, consellera.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gomila. Pel Grup Parlamentari Popular, té la
paraula el Sr. Álvarez, per un temps de deu minuts.

EL SR. ÁLVAREZ I GELABERT:

Gràcies, presidenta. Bon dia, senyores diputades i senyors
diputats. Vull començar, com no pot ser d'altra manera, aquesta
intervenció donant la benvinguda a la Sra. Cirer i a tot l'equip
de la conselleria que per segona vegada vénen a presentar
aquests pressuposts i animar-los, en nom del Grup Popular, a
continuar desenvolupant aquesta feina amb entusiasme i
eficàcia.

I, bé, ens trobam analitzant uns pressuposts que defineixen
la continuïtat de la feina iniciada amb el nou govern de la
presidenta Prohens, que és apostar per una gestió eficaç dels
serveis socials, promoure la consolidació d'un tercer sector fort,
estable i efectiu, i vertebrar també una simplificació
administrativa que sigui via d'accessibilitat per a uns serveis
socials que són bàsics per al desenvolupament vital, amb
plenitud i dignitat de moltes persones. 

I, tenint present aquestes fites, crec que és important fer un
esment al global d'aquest  projecte de llei. Consideram, des del
Grup Popular, que l'aposta per les persones és evident. Tenim
la sort, un any més, de poder dir que aquests pressuposts són
els més socials de la història, i això, malgrat pareixi una crida
política, és una dada important, tenint en compte quina ha estat
l'agenda social i parlamentària de les darreres setmanes. 

Dia 11 d'octubre, ara fa un mes, aquesta casa va acollir la
celebració de les jornades Habitatge, Pobresa i Drets de la
Infància, promoguda per UNICEF, i just una setmana després
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també el Parlament va acollir la presentació de l'informe de
l'estat de la pobresa que promou la xarxa EAPN. En aquestes
trobades s’exposaren dades objectives que ens fan reflexionar
i també ens han engrescar a l’hora d’impulsar el projecte de llei
més important de tot l’any, que són els pressuposts. 

Ara bé, sense caure en conformismes ni autocomplaences,
crec poder dir que el Govern del Partit Popular sí que és a peu
de carrer, sí que és conscient de la situació i sí que sap cap on
hem de transitar lluny de búnquers institucionals, i les xifres ho
demostren. Les partides socials s’incrementen en més de 220
milions per al 2025. 

En especial, és important destacar el pressupost referent a
habitatge, que creix un 25,4%, la principal preocupació de la
ciutadania, i les partides de serveis socials que augmenten
aquest 10 respecte dels comptes anteriors, però és important
anar per centres de cost. 

Respecte de la Direcció General de Famílies és destacable
l’augment de més de 9 milions d'euros respecte de 2024,
desglossat per programes s'incrementa 1,5 milions en mesures
judicials, 98.000 euros de protecció i defensa del menor, 3,5
milions el programa de famílies i unitats de convivència, i 4
milions el programa de drets i diversitat. 

Celebram l’aposta de la conselleria per a la protecció dels
menors, exemple en són el programa Barnahus, les iniciatives
de prevenció de situacions de risc per a infants, els contractes
relacionats amb les qüestions del bullying i la resolució
alternativa de conflictes o l’aposta que es fa pels programes
d'emancipació i justícia juvenil, que augmenten més d’1,5
milions d'euros, respectivament. 

També s'aposta per la promoció de la igualtat social de les
persones LGTBI que, a través d'aquests pressuposts, es podrà
vertebrar el tercer pla estratègic o bé impulsar una nova
convocatòria de subvencions per a entitats sense ànim de lucre.

D'acord amb les explicacions de la consellera, incloses les
transferències de l'Estat, és destacable el programa de drets i
diversitats que creix en més de 260.000 euros respecte de 2024.

Canviam de tema, quant a la Direcció General d'Atenció a
la Dependència, des del Grup Popular estam satisfets de veure
com s’aposta per una inclusió real i efectiva, que treballi la
reducció de les llistes d'espera, i amb menys burocràcia quedi
reflectida en xifres, 24 milions d'euros més respecte d’enguany
distribuïts en 1 milió d'euros per al programa de discapacitat,
11 extra per a atenció a la dependència i quasi 12 milions extra
per a pensions i prestacions econòmiques. 

És important destacar l'aposta per les millores salarials de
les persones que tenen cura de les persones amb discapacitat,
la desinstitucionalització de les persones amb dependència i els
increments -com vostè ha dit, Sra. Cirer- de més de 3.000
usuaris dels dispositius de teleassistència de prop de 4.000
hores mensuals més del servei d'ajuda a domicili.

Consideram molt lloable aquesta aposta per les
convocatòries d'oci per a infants amb dependència, que
enguany es duplicarà en 900.000 euros pràcticament, o bé la

convocatòria per a pacients d’ELA que supera els 800.000.
Crec que són dues demandes socials importantíssimes que, a la
fi, han obtingut resposta per part d'un govern i que, amb
aquestes convocatòries, Sra. Cirer, consoliden Balears com a
una societat un poc millor. 

En l'àmbit d’aquesta direcció general, sí que ens agradaria
saber, perquè ens ha cridat l'atenció en la seva exposició, com
funcionarà aquest projecte de reconversió de les places
residencials de persones autònomes en places per a persones
dependents.

Quant a la Direcció General d’Afers Socials, amb aquest
creixement de prop de 13 milions d'euros, destacam l’augment
dels programes de planificació, ordenació i formació socials i
d'equipaments. Parlam, evidentment, de donar suport a
col·lectius vulnerables, als projectes d'inclusió, de fer front a
aquesta emergència alimentària, de prestacions, ...; parlàvem de
RESOGA, de complements de pensions no contributives, de
l'aposta pels serveis comunitaris bàsics. 

I també ens ha cridat molt l'atenció, Sra. Cirer, aquesta nova
línia d'innovació social en matèria d'habitatge que vostè ha
comentat, i m'agradaria saber si ens en podria donar qualque
detall extra.

 En àmbits de les direccions generals, sí que restaria el
departament de Cooperació i Immigració que en els pressuposts
del 2025 gestionarà prop d’11 milions d'euros, una xifra que
permet continuar fent feina en cooperació internacional,
recordam que aquest programa creix més d'1 milió d'euros, i
també en l'atenció i integració social de la població migrant ara
que s'ha adquirit aquest nou immoble a Palma. Creim en el
treball en origen i en l'aposta per la cooperació, però..., perquè
creim que és tan important el treball en origen com la
integració dins ca nostra, m'agradaria destacar l'aportació
econòmica que es fa en el reforç de personal de les OFIM.

Abans de passar als ens instrumentals, sí que faré una breu
aturada al programa referent a Secretaria General d’on es
desprèn també un augment pressupostari, uns fons que afecten
el capítol 1 i capítol 2 i que donen resposta, consideram, a la
necessitat d'enfortir els serveis de la conselleria, que són els
seus treballadors, em referesc a dotar noves places que
serveixin per consolidar aquesta qualitat dels serveis públics i
a retornar drets als funcionaris, drets que se'ls havien llevat i
que han estat objecte també d'augments retributius que preveu
la legislació vigent.

Finalment, quant als ens instrumentals, quan ens parlava,
Sra. Cirer, de la Direcció d’Afers Socials, ha fet referència a
una sèrie de projectes que es duran a terme des del consorci. Si
no m'equivoc, el consorci veu augmentat el pressupost en més
de 6 milions d'euros respecte del 2024, i és una bona notícia
perquè permetrà l'execució d'aquestes obres a Alaior, a Maria
de la Salut i a Sóller, l'execució dels centres de llarga estada de
Son Dureta, de Son Martorell, de Bunyola, de Sant Lluís, d’Es
Migjorn Gran, d’Es Castell, d’Andratx i Sant Llorenç, i estudis
de viabilitat, que no són menys importants: la residència de Sa
Pobla, el centre de menors la Sagrada Família, l’adequació de
les residències d'Eivissa, que és molt important, o l'ampliació
de la residència de Son Llebre, i tres possibles centres de dia:
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2 a Palma, que serien Cala Major i Sant Jordi, i 2 a municipis,
com Búger i Sineu. Sense cap dubte, parlam d'un full de ruta
molt ambiciós per a la seva conselleria, que retornaria aquests
equipaments sociosanitaris de les Illes mentre transitam cap a
aquest model centrat en la persona i el seu domicili.

Per altra banda, quan la Sra. Cirer ens parlava de xifres de
la situació de dependència, també feia referència a la Fundació
de suport a la dependència. En aquest departament són molt
rellevants les dades, ja que s'incrementa en 6 milions d'euros,
arribant als 52 en el nou pressupost, i he de destacar
especialment l'augment del capítol 4, per al concert de places
residencials, i el capítol 6, que inclou més de 4 milions per
gestionar aquest repte tan important de la Història Social
Única. També s'aposta pel Servei de Curatela que, com deia la
Sra. Cirer, augmenta en número i perfil d'usuaris i creix
pressupostàriament en 360.000 euros. 

Llavors tenim S’Estel, l'Institut Socioeducatiu que, com bé
saben, impulsa l'execució de les mesures judicials, la promoció
del suport a menors, famílies i unitats de convivència. Si no
m'he errat a l'estudi de les memòries, en aquest cas, parlam d'un
augment de 2.570.000 euros fins arribar als 16, i d’aquestes
partides destaquen: l’augment de les inversions reals que, al cap
i a la fi, és el que més ens agraden, més ens crida l'atenció, en
prop de mig milió d'euros, precisament per la reforma de
l’antiga llar d'Es Pinaret, fet que és una bona notícia. 

Quan a Institut Balear de la Joventut, a les xifres del 2025
destaca l’augment de 634.000 euros del capítol 6, referent a
inversions, també gràcies al qual podrem donar aquest impuls
tan important que requereix l'alberg de La Victòria. I també
l’empenta que es podrà donar a les iniciatives de voluntariat i
d'intercanvi, l'elaboració del nou pla estratègic el qual, per cert,
vàrem debatre recentment a la Comissió d'Assumptes Socials.

Finalment, tenim l'Institut Balear de la Dona, consideram
positiu destacar que també creix pressupostàriament, encara
que siguin en 40.000 euros respecte del 2024.

Consideram important continuar posant el focus en els
centres de crisi i també en l’aposta per la formació de
professionals que atenen emergències i situacions sanitàries. El
nou pla estratègic, el nou Protocol interinstitucional que, sense
cap dubte, servirà per optimitzar els recursos públics per
continuar treballant contra la xacra que és la violència
masclista.

A l'àmbit de l'IBDona, Sra. Cirer, sí que m'agradaria
demanar-li també precisament sobre els centres de crisi, ja que
ens agradaria saber a què feia referència quan parlava d'una
partida de 800.000 euros per a contractació de personal.

Moltes gràcies, Sr. Vicepresident, i moltes gràcies, Sra.
Consellera. 

(El Sr. Vicepresident substitueix la Sra. Presidenta en la
direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Diputat. Per contestar als grups parlamentaris
té la paraula la consellera de Famílies i Afers Socials, la Sra.
Cirer, té temps il·limitat.

LA SRA. CONSELLERA DE FAMÍLIES I AFERS
SOCIALS (Catalina Cirer i Adrover):

Moltíssimes gràcies. Ara esperava trobar la Sra. Gómez i he
trobat el Sr. Rovira, no és que no em faci il·lusió trobar el Sr.
Rovira, me’n fa molta, però estava amb els papers i no havia
vist el canvi de president de la comissió.

Intentaré començar per l’ordre amb el qual han participat i
supòs que em deixaré qualque cosa, però crec que tenim un
altre torn en què podrem acabar de matisar els temes.

Quant al Sr. Lamin, bé, planteja que és una evidència les
dues formes de governar, i jo li vull ratificar que sí, que tenim
dues formes de governar totalment diferents, i si aquesta
constatació vostè pensa que és un dels mèrits per a nosaltres,
idò nosaltres li hem de confirmar que sí, que tenim una forma
distinta de governar i una manera distinta de gestionar a totes
les àrees, i els serveis socials no en són una excepció.

Vostè no es retrotreu, m'ha cridat molt l'atenció que no es
retrotreu només a l’exercici o fa una comparativa de l'exercici
del 2024 al 2025, sinó que ens parla també del 2022, del 2023
i, és clar, anam molt per a enrere en totes les coses, podrem dir
que n’han canviat moltes, que hauran canviat les necessitats,
haurà canviat el marc normatiu, hauran canviat moltíssimes
coses. El que jo li puc mantenir és que el que no ha canviat és
la prioritat de la conselleria, que és seguir fent feina per als més
vulnerables a partir de quatre àrees, que són les que tenim
establertes i a partir dels ens que tenim associats a aquestes
quatre àrees i direccions generals que conformen aquesta
conselleria.

Vostè després ens pot parlar d'altres situacions, però el que
hem de fer, pens jo, és pensar en el pressupost que tenim a
davant, del que he intentat fer un esforç de donar-li una
explicació, i per a enrere, idò no hi he anat, perquè no he pensat
que fos d'interès en aquest moment.

Quan parlàvem de discapacitat, és cert i real que tenim
dificultats per crear noves places, perquè hem prioritzat en
aquest moment el que vàrem denominar o el que les entitats ens
varen reclamar que era el Pacte per la discapacitat, que
nosaltres no hem volgut fer un pacte per la discapacitat, perquè
el que prioritzam a les entitats era que recollíssim les seves
demandes en matèria de convenis amb els treballadors i amb els
sindicats que formen part d'aquestes entitats. Elles havien
firmat un acord amb els seus convenis, amb les seves meses de
negociació, i ens varen traslladar a les distintes institucions,
tant al Govern com als consells, si podíem recollir, si nosaltres
volíem recollir, si nosaltres volíem col·laborar amb elles perquè
donassin un millor als seus col·lectius, recollir a través d’un
suport econòmic en aquesta pujada. Nosaltres vàrem fer els
estudis econòmics que pertocaven, és un esforç econòmic molt
important, però vàrem creure que era important donar suport a
les entitats de discapacitat, als seus representants sindicals els
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quals representen tots els treballadors que hi fan feina i, per
tant, subscriure un acord que ens obliga a una pujada, una
millora del preu/plaça a totes aqueixes entitats per tal de fer
possible que elles puguin complir els seus objectius de millora
salarial. I votaran positivament aquest acord, perquè, tot i que
ens limitarà a un principi i em fa molt poc lluent aquest
pressupost en matèria de discapacitat, perquè no li puc anunciar
tantes places, però jo sé que al llarg de l'exercici, i vostè, amb
el seu control parlamentari, m’ho podrà exigir i m’ho podrà
demanar, però en aquest moment m’és molt difícil concretar-li
noves places.

Sí que tenim el compromís i tenim la idea d’una
convocatòria per a entitats de salut mental on puguem tenir
pisos amb suport, que ens permetin créixer en l'autonomia
d'aquestes persones, i que no podrà ser una realitat a principi
d'any, però que pensam que al llarg de l’exercici podrem posar
en marxa aquestes places per a aquest col·lectiu. És un projecte
de pisos compartits per a persones amb discapacitat que
promou l'autonomia de les persones i va destinat sobretot a
persones amb un diagnòstic de salut mental greu. I, per tant,
pensam, en aquest moment no li puc anticipar quin serà el
creixement, però pensam que podrem créixer en aquest
moment.

Vostè ha fet una incidència, que jo crec que és justa i jo l'he
d'assumir com a tal, que en aquests moments no hem complert
les expectatives amb els plans de xoc que vàrem establir de
valoració de persones amb discapacitat. Té tota la raó, li he de
reconèixer. Vàrem posar en marxa un pla de xoc que crèiem
que seria suficient amb els convenis amb l’Insalud, amb la
creació de passarel·les i no ha estat suficient. D'aquí que hi hagi
el creixement de personal, tant en el que fa referència a
ambdues parts importants, una part fa referència a la Fundació
Balear per a la Dependència amb la convocatòria de Joves
Qualificats, que jo crec que és l'entitat en què hi concorren més
joves d'aquesta convocatòria que faran feina des de finals d'any
fins a finals de l'any que ve, o sigui, tot el 2025, amb un total de
41 persones.

També els he explicat que aquestes persones tendran un
complement, destinarem un complement a les seves
retribucions d’1.520.753 euros perquè el SOIB els sufraga un
import de sou que és inferior al sou que cobren els treballadors
per fer la mateixa feina. Per tant, nosaltres tendrem uns joves
qualificats que faran feina devora uns professionals en tasques
molt importants com serà valoració, com serà resolució
d'expedients... i pensam que dues persones, una persona tendrà
un sou i l’altre jove qualificat en tendrà un altre que nosaltres
hem de cobrir la diferència perquè puguin estar equiparats, el
jove qualificat. Per tant, aquí seran 41 persones que ens
ajudaran ..., entre ells hi haurà valoradors que ens ajudaran a
aquesta feina del pla de xoc. 

Per tant, prioritzam -d’això ja ha estat objecte amb la Sra.
Suárez i vostè a diferents debats en els plenaris del Parlament
i de les sessions del Parlament- prioritzam l'atenció
domiciliària. Prioritzam les ajudes que pugui rebre la gent a
casa seva a través de teleassistència. Prioritzam prestacions
econòmiques que permetin a les famílies també atendre les
persones a casa seva. Però jo crec que aquí, a qualque moment
-i ho dic ara perquè si  hi vénen a bé, ho haurem de fer o

haurem de plantejar- perquè també parlarem de les places que
incorporarem -perquè qualcú ho ha demanat- de les places que
incorporarem a noves residències; crec que som conscients
cada vegada que venim a una compareixença de pressuposts o
al seguiment que feim o que ens fan a través de l'acció
parlamentari que s’endarrereix molt la construcció de
residències per causes que són moltes vegades alienes a la
nostra capacitat de gestió, i que cada vegada es farà més
necessari, o nosaltres creim que s’ha d’apostar per una
estratègia de desinstitucionalització que s'emmarca dins una
estratègia europea -també l’ha impulsada el ministeri- que
nosaltres l’haurem de marcar. 

Per tant, a un moment determinat dins d’aquest exercici,
segur que dins aquesta legislatura, ens haurem de marcar noves
estratègies d'atenció a les persones amb dependència perquè
pugui prevaler el seu dret de triar on volen ser atesos. I si volen
ser ateses, hem de posar els mitjans que siguin necessaris, i en
aquest moment se’ns escapa a la nostra capacitat econòmica en
el pressupost d'aquest 2025.

Quan parlava de retallades a les corporacions locals no és
tant així sinó que es pressupostaven o vàrem pressupostar en la
relació amb els consells totes aquelles..., es dotaven totes
aquelles places que pensàvem es posarien en marxa durant
l’exercici 2024, per exemple. Hem vist que no s'han posat en
marxa totes aquestes places. Com veim que no es posaran en
marxa totes les que nosaltres preveiem per a 2025, que seran
unes concretes i determinades. Per tant, la retallada de
corporacions locals ve en aquest sentit, per ajustar-nos a les
places que realment estaran ocupades per persones a una
residència. 

Quant a la davallada de renda d'emancipació li he dit que es
mantenen els mateixos imports que es venien..., no és a Afers
Socials la renda d'emancipació, és a la Direcció General de
Famílies, amb els mateixos imports que teníem els altres anys.
I dins la partida aquella grossa, que altres persones també l'han
demanada, que apareix dins la Direcció General d’Afers
Socials, hi ha una partida de 50 i busques de milions, dins
aquesta partida és on hi ha les prestacions de RESOGA i les
prestacions de complement de PNC que -ja els ho he anunciat
al discurs- ascendeixen a un total de 40,5 milions d'euros. 

En quin moment es troben els fons europeus? Miri, jo li
voldria dir, que també ho vàrem comentar -després tornaré a la
renda d'emancipació- que hem hagut de retornar de forma
voluntària una partida, que ja els ho vaig comentar a un plenari
també, ... que és l'única partida que hem demanat un retorn
voluntari, que era d’una partida que és un total de 7.992.848,08
euros, que ve un desglossat per anualitats. Hem demanat el
retorn voluntari d'aquesta partida, feia referència a
teleassistència avançada, i era, corresponents a l'any 2021,
1.785.693,65 euros; l’any 2022, 2.200.361,64; i per a l’any
2023 es retorna una partida de 4.005.792,79 euros, que s’havia
de començar aquesta feina l’any 2021, quan vàrem arribar no
s'havia fet res l’any 2021, no s’havia fet res l’any 2022 ni el
mig any de l’any 2023.

En aquests moments dues entitats són les que presten el
servei de teleassistència avançada i tenen una contractació. Per
tant, hauríem de fer front a unes indemnitzacions de lucre
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cessant d’aquestes entitats i no teníem temps ni tenim capacitat
per poder fer el canvi de model no havent-se començat a fer
feina l'any 2021 quan es va subscriure aquest conveni de
col·laboració entre la comunitat autònoma i el Mecanisme de
recuperació i resiliència de fons MRR. Per tant, ens va saber
molt de greu, però es varen haver de retornar aquests fons. La
resta de fons europeus segueixen operatius i segueixen la seva
dinàmica.

Si ens demanen el nivell d'execució crec que els puc
anticipar que en aquests moments tenim altres fons que són
pendents de disposar, que inclouen fons europeus, però també
hi pot haver qualque partida de fons d'insularitat. Tenim en
aquest moment pendent de gastar 26 milions d'euros, supòs que
s'aniran incorporant els de fons d'insularitat, si és factible, al
llarg de l'exercici, però tenim, sense haver-ne disposat,
pendents de gastar 26 milions d'euros d’aquest fons, que tenim
disponibilitat per gastar-los alguns fins a l'any 2025 i altres fins
al 2026.

Em demanava per què no s'ha augmentat la xarxa
d'emancipació. Teníem, hem tengut i tenim en aquests
moments, però pensam afrontar-ho el 2025, hem tengut -és ver-
entitats amb disponibilitat de posar a l'abast instal·lacions i
professionals per ampliar aquestes xarxes d'emancipació i hem
tengut un retard en la gestió i en la redacció dels plecs
corresponents per tal de dur a terme aquestes licitacions. I això
és un error que hem d'assumir i que esperam corregir de cara a
l’exercici de 2025. 

Sra. Cañadas, li agraesc que ens agraeixi a la vegada
l'atenció que va rebre a Es Pinaret. Crec que cap d'aquí, ni
nosaltres com a Partit Popular, ni cap altra formació política
quan ha tengut responsabilitat de govern, crec que som amables
i atents a l’hora de rebre les persones que vénen a visitar les
nostres instal·lacions. Per tant, li agraesc que tengui la
deferència de manifestar-nos aquest agraïment. 

Ens parlava molt o s’ha centrat molt en el tema de diversitat
sexual que promou aquestes iniciatives. Jo ja els he explicat
l'error que hi havia i, per tant, en tema de diversitat sexual,
mantenim el mateix import que hi havia l'any passat. Hi ha una
partida de 120.000 euros, que són els que destinam a
convocatòries de subvencions. Aquesta partida que, per cert,
quan nosaltres vàrem arribar era de 100.000 i nosaltres vàrem
pujar 120.000 euros, supòs que vostè lo ve mal, pero yo lo veo
bien en comparación con las políticas de diversidad de los
partidos progresistas, que ellos sólo destinaban 100.000 y
nosotros 120.000 de estas subvenciones, el que es fa és treure
unes convocatòries de subvencions a entitats que fan feina en
el món LGTBI, amb una finalitat clara que lluitar per la igualtat
i eradicar la LGTBIfòbia. 

I no compartesc el seu punt de vista quan ens parla que
equiparam els col·lectius com si fossin discapacitats, en cap
moment no és així, és un col·lectiu amb unes necessitats
específiques i, de fet, si vostè ho veu..., jo no vull, bé, no vull
fer la comparació perquè semblarà que entro al trapo con su
provocación y no quiero entrar en esta provocación de
comparar un presupuesto destinado a personas con
discapacidad a tal..., ja està.

Igual passa amb tot els capítols 4 allà on hi ha imports, tant
a famílies i unitats de convivència, com a diferents partides, són
convocatòries de subvencions que es fan per a programes
concrets i determinats; un pot ser per a competències
filioparentals, per al tema de bullying, per al tema de..., bé, per
als diferents temes que hem comentat que es duguin a terme a
través de la direcció general; és a dir, no s'especifica l'entitat,
perquè en els pressuposts el que es fa és posar una partida
genèrica que corresponen a un programa, i després serà al llarg
de l'exercici quan es treuen unes convocatòries, on hi ha d'haver
publicitat, lliure concurrència i igualtat perquè les entitats o
empreses o entitats que es dediquen a aquesta feina hi puguin
concórrer.

A la partida aquesta que vostè apuntava, de 54.359.000, és
vera, hi ha una part, ja els ho he comentat abans, que inclou...,
hi ha 40.500.000 euros que són per a les prestacions que té
Serveis Socials, que són, com molt bé saben, la RESOGA i
PNC, i el complement de PNC perquè el PNC és una
competència estatal. I després sí que hi ha entitats, hi ha
convocatòries per a entitats del tercer sector, que no viven de
esta ayuda, trabajan a través de estas ayudas, que les
proporcionamos a través de Servicios Sociales, y ayudan a
colectivos. Si hablamos de servicios sociales es que hablamos
de colectivos vulnerables que necesitan de un apoyo, o bé per
poder sortir de la situació de vulnerabilitat en què es troben, o
bé per fer una inserció, encara que només sigui social, o bé si,
pot ser, social i professional.

Dins aquesta partida, jo crec que quan parlam de RESOGA,
i ara ho diré aquí perquè també se’n va parlar a la conferència
que hi va haver per part de la ministra sobre Ingreso Mínimo
Vital, que són dues prestacions de les que he parlat que
conviuen, però una és de l'Estat i l’altra és nostra, jo crec que
hi hem d'incorporar, no està previst a la llei, la RESOGA es
regula per Llei de prestacions, i no està previst, però jo crec
que hi hem d'incorporar, s'ha intentat ja en el 2024 i s'intentarà
en el 2025, que hi hagi reunions grupals dels beneficiaris
d'aquestes prestacions, que puguem fer feina conjuntament amb
aquests usuaris, si ells ho volen, perquè no tenen obligació
legal, amb aquests usuaris i el SOIB, per oferir-los també
acompanyament i vinculació o acompanyament a empreses,
perquè si volen sortir d’una situació d'exclusió laboral ho
puguin fer.

No tenen, ja li dic, per què fer-ho, perquè no hi ha obligació
legal, però nosaltres creiem, és una diferència més en la manera
d'exercir les polítiques o la gestió de les ajudes dels serveis
socials amb els governs del Partit Socialista o dels governs
d'esquerra, que nosaltres creiem que el que més dignifica a una
persona és poder tenir una feina, evidentment per obtenir un
lloc on viure, però poder tenir una feina i poder tenir una
inserció social, però també laboral. Intentarem fer aquesta
feina, potser que surti bé i potser que no surti així com toqui,
però nosaltres ho hem demanat al ministeri, que també ho faci
amb l’Ingrés Mínim Vital, i nosaltres ho pensam fer també a
partir dels usuaris que tenim de RESOGA.

Ens parlava de partides milionàries a Cooperació i
Immigració. Miri, en cooperació també es fa feina amb entitats.
Aquí hem tengut una crítica de davallades d'immigració, que ho
hem d'assumir, i una pujada de cooperació. És vera, s’ha
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potenciat la cooperació, perquè creiem que també és així,
creiem que és més important que es faci feina a països d'origen,
a través dels fons que tenim, el mallorquí, el menorquí i el
pitiús, que es faci feina a través d'aquests fons i a través
d'entitats, que es faci feina als països d'origen, perquè jo estic
convençuda que ningú no surt del seu país d'origen per voluntat
pròpia, ni perquè li vengui de gust, ni perquè pensi que serà
fàcil. No, jo crec que si donam oportunitats als països d'origen,
si ens esforçam més en projectes de cooperació, farem més
fàcil que aquestes persones puguin estar al seu d’origen, i no
sometre-les a les rutes migratòries en moltes de les quals també
hi perden la vida.

Quant a immigració, també he de dir-los que parlam que hi
ha una baixada, i és que de fons europeus hi havia una partida,
que hi ha una baixada d’1.209.000, que hi havia una partida
que era d’1.900.000 o 970.000 euros que s'ha anat executant i
d’aquesta partida només queden 987.000 euros per executar a
l'any 2025. Per tant, l'any que ve haurem de pensar si volen
continuar en aquesta línia de substituir els fons europeus pels
fons propis, però en aquest moment exhaurim la partida de fons
europeus en aquest sentit. I mantenim la convocatòria de
350.000 euros de convocatòria per a entitats que fan feina en
immigració. 

Quant a la Sra. Carrió, m’ha fet il·lusió que li fes il·lusió la
pujada de pressupost, la veritat, l'any passat no ho vaig poder
dir, però sí que era més feixuc fer front als pressuposts i era
més feixuc fer front a la gestió.

Vull matisar-li la pujada de secretaria general, que no ho he
explicat al principi i ho hauria d'haver explicat, que hi ha una
pujada de capítol 1, però després hi ha una pujada de... o una
partida nova, que no sortia en els pressuposts del 2025,
d’1.689.000 euros, que és dotació per a serveis nous. I em
demanava quins serveis o quantes places: és la dotació -a veure
si ho explic bé- de 45 places de nova creació; estan creades,
però no dotades; i, seguint les instruccions que ens han fet des
de pressuposts i des de Funció Pública, a mesura que
pressupost autoritzi la seva dotació, anirem passant l’import a
capítol 1. Per tant, parlam aquí de 41 places de nova creació,
que s'incorporaran al llarg de l'exercici.

Ara, aquí, no tenim el desglossament, però li podem fer
arribar si  ho estima oportú, allà on es destinaran.

És vera que a les places d’emancipació, exactament el que
no quadra és que en aquest moment, bé, el que havia explicat,
que estam minvats de creixement ara en places d'emancipació,
tot i que sabem que és important que les posam en marxa per
diferents motius, per la necessitat i perquè sabem que també a
l’IMAS hi ha llista d'espera, i això ho hem de cobrir.

Quant a la vinculació amb les vinculades a declaració de
risc, ens queda feina. Vull dir, és una feina que s’ha començat
a fer de les declaracions de risc dels ajuntaments, però sí, està
contemplat aquí i és una feina que es farà, perquè hi ha
ajuntaments que són una mica reticents, però han de tenir el
suport de l’IMAS, han de tenir el suport nostre i el suport
econòmic perquè es dugui endavant.

Diversitat, jo mantenc que no té retallades, sinó que es
manté l’import que tenia l'exercici anterior.

I quant a Joventut, la retallada que pot ser que tengui és a
inversió a l’IBJove, i em demanava per l'alberg de La Victòria.
Nosaltres vàrem prescindir del projecte que hi havia, s’ha fet
una inversió aquest 2024 en la millora del campament, la
compra de tendes noves, perquè amb les soleres, les tendes
noves, tot, hi ha un canvi substancial, i ara el que es troba es
procés de licitació és el projecte bàsic i el projecte d’execució,
que estaran avia. I destinam 1 milió d'euros per a l’execució
que es pugui dur a terme, les obres que es puguin dur a terme
durant el 2025, i es contempla la reforma integral de la part de
banys, que està a la part de campament, més la reforma integral
de l'alberg.

No sé si reiterar el tema de discapacitat, és ver, ja li he dit
que per al tema del conveni de moment hi haurà poques places.
I reiter el projecte de salut mental que havíem... d’habitatges
amb suport... a les places d’habitatges de salut mental. 

Quant a dependència, és ver que hi ha una baixada, ja ho he
dit també quan ho explicava al Sr. Lamin, una baixada a
l’IMAS per a reajustament de les places de només cobrir
aquelles places que sabem que tendran ocupació real, no com
altres anys que es feia un pressupost que després..., és ver,
s’anava emprant aquest pressupost en romanents que aplicàvem
a altres serveis, però ja d’entrada hem fet aquest ajust en relació
amb les places que creim que serà factible que es posin en
funcionament.

Quant a Projecte Home, pensin que..., ho vaig recalcar l'any
passat i ho he recalcat enguany, nosaltres ens vàrem trobar un
conveni subscrit i aprovat el maig de 2023, per tant, hem de dur
a terme aquest conveni. No se’ns permet... ni per part
d'Intervenció ni..., és un acord de les dues parts. Nosaltres hem
de respectar aquest conveni, ens agradi o no ens agradi, que ens
agrada evidentment, en la seva totalitat d’import i termini, i
l’entitat també, perquè és un conveni recent, firmat el 2023, que
vàrem trobar per aquest import. Vull dir, si l’haguéssim trobat
per un altre import, hi destinaríem una altra import en aquest
sentit.

I quant a immigració, ja li he fet la valoració, ja he explicat
un poc el tema de valoració quan he contestat a la Sra.
Cañadas.

Quan a igualtat, és ver que el pressupost no varia, però... jo
crec que hem de donar una..., ah, sí, perquè també el Sr. Lamin
parlava de les aules feministes. Jo crec que també hem de tenir
una confiança en l’IB Dona i una confiança en aquest govern
de defensa de les polítiques d'igualtat i de la lluita contra les
víctimes... contra la violència de gènere. És ver que no es fan
aules feministes, que és una denominació d'unes actuacions,
però es fan unes altres. Es fa formació en diferents àmbits i a
diferents... i a diferents..., ara no sé si tendré aquí el resum... Es
fa feina sobre estudis, sobre... Hi ha una sèrie de subvencions
nominatives molt importants a una entitat que és Treball
Solidari, que jo no ho havia dit, però, com que surt també que
és per a les dones que siguin emprenedores i hagin estat
víctimes de violència, hi ha subvencions per dones amb
problemes de salut mental i per dones amb diversitat funcional. 
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I després, hi ha una part molt important que és la part de
formació i la part de formació... li podríem dir “aules
feministes”?, idò sí, en podríem dir “aules feministes” si a vostè
li agrada més, però nosaltres ho denominam amb menys pompa
i menys màrqueting i li deim “formació” i hi ha un bloc de
formació en igualtat i violència masclista i un curs especialitzat
en violències sexuals; hi ha un segon bloc de curs
d'aprenentatge sobre violències sexuals a l'àmbit turístic i un
curs d'aprenentatge sobre violències sexuals a l'àmbit de l'oci
nocturn, hi ha un curs d'aprenentatge sobre violències
masclistes i, per tant, són blocs de formació que nosaltres...,
també hi ha un curs d'autoaprenentatge per a professionals de
l’112, que jo també ho he anunciat, i llavors un curs de nocions
bàsiques sobre l'abordatge de la prostitució, explotació sexual
i tràfic amb fins d'explotació sexual, que crec que hi hem de
començar a fer molta feina, i juntament amb l'OBIA també s'hi
ha fet feina, hem d’arribar a una conscienciació molt important
en tot el tema de pornografia i l'accés dels menors a pantalles
i el trànsit que es fa des d'un accés incipient a pantalles fins a
un consum de pornografia. Tot això són formacions i temes que
es tractaran a IB Dona en la denominació de “formació”, però
que podrien ser equivalents amb les seves aules feministes, si
m’ho permet, si em permet la llicència, Sr. Lamin.

Després...., és que ara em passen una nota que hi havia un
fons social europeu, quan han parlat d’Europa... Ah, sí,
perdó,...

(Algunes rialles)

I després..., no, Sra. Carrió, també comentar-li que
s'augmentaran les places d’UTASI, una a Mallorca, una a
Menorca i una a Eivissa. 

I quant a fons social europeu, hi havia un fons de garantia
infantil que li he anomenat la part que hi destinarem enguany,
però era un fons que es posarà en marxa per primera vegada o
que s’activarà per primera vegada el 2025, perquè era de 2021-
2027 i vàrem veure que no s'havia fet res en els anys anteriors.

MÉS per Menorca, confirmar el centre de Ciutadella per a
discapacitat. Sí que hi ha una partida..., encara no sé si s'han
acabat de resoldre els problemes tècnics que hi havia, però sí
que hi ha una partida, que no es posa en la totalitat, però que es
posa 0,5 milió d'euros perquè es puguin començar a fer els
projectes, quan estigui tota la burocràcia arreglada els projectes
de licitació i els projectes d'execució en marxa.

La partida de voluntariat, pròpiament..., esperi... -és que ara
no ho trobaré, però...- pròpiament... no davalla, es manté igual
encara que pareixi que davalla el tema de les assegurances, que
era una qüestió molt tècnica. 

El tema d'immigració ja l’hem comentat. 

El tema d'igualtat, transferència a ajuntaments, és que per
primera vegada s'han posat en marxa totes les taules a tots els
municipis. Crec que és molt important la col·laboració
institucional i s'ha fet una gran feina que no només és mèrit de
la directora d'IB Dona, que sí que ho és, i de tot l’equip d'IB
Dona, sinó que és mèrit de tots i cadascun dels ajuntaments que
s'han brindat a constituir aquestes taules.

Els viatges d'IMSERSO, li puc dir la partida exacta perquè
me l’han passada..., però no sé on és... I em falta una cosa que
també he d'explicar, que pareix que m'ho he botat... Ara no trob
el paperet amb la partida, però després...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... després li ho diré. 

I el tema dels consorcis, els projectes que hi ha a Ciutadella,
està previst que s'acabin i que haurem d'afrontar convenis amb
ajuntaments i consells insulars, la residència de Sant Lluís amb
34 places i la residència del Quarter de Santiago amb 120
places. Aquestes dues infraestructures segurament estaran en
disposició de poder-se obrir l'any 2025, a mesura que s’acabin
les obres i es facin els equipaments. Les altres infraestructures
que hem anomenat, jo dubto que estiguin acabades el 2025,
però s'hauran d'acabar, perquè algunes són amb fons europeus,
el 2026. Per tant, aquestes sí que són segures. 

I si m’ho permet, abans... Bé, acabaré amb el... Em permet,
Sr. Álvarez, que abans de passar a vostè faci cinc cèntims d’un
tema que m’ha comentat el Sr. Lamin i l’havia botat
completament, que era el tancament de les oficines de valoració
de discapacitat d’Inca i Manacor. 

M’agradaria que constàs, com ja vaig dir una vegada, que
no és cert que s’hagin tancat les oficines d’Inca i de Manacor
per fer valoració de discapacitat ni qualsevol altra atenció
pública que depengui de la Conselleria d'Afers Socials. Són
dues instal·lacions molt ben equipades, molt ben dotades de
material, no és mèrit nostre perquè ja els vàrem trobar així, per
tant, deu ser mèrit seu, i dotades de personal i equipades amb
mobiliari i que atenen diàriament les persones que van a
aquestes dependències.

Quant a discapacitat, sí que és ver que per ventura s'ha
allargat un poc més el període que vàrem dir de l'estiu,
procurarem o insistirem que abans que acabi l'any tornin a 
valorar diàriament, però s'ha prioritzat una cosa, que els equips
estiguin complets, que els equips d'avaluació ara, amb la
incorporació de joves qualificats i amb la creació de noves
places, podrà haver-hi equips complets tant a Inca, com a
Manacor, com a Palma, i la previsió és que l’equip estigui
complet. És un equip multidisciplinar de tres persones que si en
falta una o si en falten dues obliga a la persona a repetir la
visita al centre per tornar a ser valorada. Per tant, el que feim
és demanar -quan es dóna cita- demanar quantes persones volen
ser ateses a Inca i a Manacor i quan es té un nombre important,
es dóna la cita i hi van els valoradors, un equip complet. Si hi
ha persones que poden ser ateses i es poden desplaçar, ara, una
persona, no sé, de Búger, per ventura li és igual anar a Inca que
anar a Palma i tal vegada va a Palma a valorar-se. Però s’han
prioritzat els equips complets en comptes que es repeteixin les
visites a els persones que s’han de valorar. Li havia de fer
aquest incís que se m’havia passat. 

Quant a l’oficina de Ciutadella, de moment, des de la
fundació, de moment, amb l’oficina de Maó el servei queda
cobert, però hem de valorar revisar-ho novament aquest 2025
perquè tenim queixes, ja sabem què passa a les Illes amb dues
quasi capitals o dues capitals, que no és una qüestió...
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(Remor de veus)

... no és una qüestió de dificultat de transport o això sinó que és
una dificultat del dret dels usuaris de poder estar més prop de
casa seva, però serà una valoració que farem aquest 2025.

Quant al Sr. Álvarez, aquest projecte de reconversió de
persones autònomes en  dependents és que sabem que hi ha
residències privades que compten amb places disponibles, que
sempre és molt més fàcil que es reconverteixi una plaça
disponible ja creada d'autònom a dependent molt més que
esperar que es conclogui una residència pública que està en
funcionament. És una línia, és una convocatòria que surt en
aquest exercici, s'hi destinarà 1.400.00 euros, i es tracta que les
residències o les empreses que tenguin places disponibles
concorrin a aquesta ajuda i siguin objecte d’una subvenció, fins
a un topall de 30.000 euros, per fer la remodelació o
l'adequació de totes les habitacions, habitacions de persones
dependents, en aquest moment no li puc dir exactament quantes
places revertiran a la xarxa de dependència, però ens suposa
revertir noves places a la xarxa de dependència.

Aquesta nova convocatòria de què vostè parlava, ... sabem
que nosaltres no som competents en habitatge, feia referència
a un projecte d'innovació per resoldre un residencial per a
persones que estaven en situació de risc d'exclusió. Nosaltres
no som competents en habitatge. No es tracta de voler competir
amb l'IBAVI ni amb el conseller, sinó que pensam que hi ha
unes persones que estan en risc d'exclusió, que evidentment
també estan en risc d'exclusió residencial, amb uns perfils molt
determinats, que no poden arribar ni a un lloguer ni a la compra
d'un habitatge, i nosaltres proposam treure una convocatòria de
500.000 euros d’innovació social on entitats que tenguin
creativitat en aquest sentit proposin alternatives habitacionals
o possibilitat de programes d'alternativa habitacional per a
aquests col·lectius més vulnerables. Es tracta que aquests
500.000 euros no siguin per dotar el programa, sinó per iniciar
el programa, que es puguin posar les iniciatives en marxa per
tal de veure si entre l’uns i els altres som capaços de lluitar amb
aquesta dificultat, que si ja hi ha unes persones en situació de
normalitat i joves que fan feina i famílies que fan feina per
trobar un habitatge, hi ha un grup de col·lectius en risc
d'exclusió que tenen més dificultats i  també els hem donar una
solució en aquest sentit. 

Hem explicat ja el creixement de capítol 2 -no sé a qui ho
he explicat-, de Secretaria General, que són per a aquestes
places. 

Quant a IBDona, no està posat en marxa encara cap centre
de crisi a les Illes Balears, és ver que tenim el rellotge que ens
corre en contra. Vostès saben, perquè en vàrem parlar a
l'exercici de 2024, que hem de fer, com a mínim, per no perdre
l’ajut europeu -és una ajuda de fons europeus-, com a mínim hi
ha d’haver un centre de crisi a cada comunitat autònoma. Aquí
està previst que es duguin a terme dos centres de crisi amb els
fons europeus. Eivissa té previst fer un centre de crisi, però diu
que ho farà amb fons propis quan pugui, però hi ha un centre de
crisi a Mallorca, que va signar conveni, i un centre de crisi a
Menorca, que també va signar conveni. Confiam que estiguin
acabats, perquè si no perdríem l’ajut de fons europeus, que
estiguin acabats i en funcionament -han d’estar acabats i en

funcionament- a 31 de desembre de 2024, tant el de Menorca
com el de Mallorca. Bastaria que n’estigués en funcionament
un per complir els requisits que ens marca la Unió Europea i
ens marca el ministeri.

Però pensam que és una iniciativa bona, que no només hem
de confiar en els fons europeus sinó que, una vegada que
aquestes dues illes han assumit el compromís de tenir els
centres de crisi, nosaltres els hem d'ajudar amb personal perquè
puguin funcionar. Aquests 800.000 euros seran d'ajudes perquè
puguin dur a terme contractació de personal, per tant, perquè
aquests centres de crisi puguin funcionar correctament. De res
no ens serviria haver fet tot aquest procés, tot aquest -a
vegades- calvari per tenir aquests centres de crisi, si després no
tenguéssim personal per tirar-los endavant. 

A mi em pareix que -ai, torna a ser aquí, Sra. Gómez-
donaria per acabat aquest torn i...

(La Sra. Presidenta reprèn la direcció del debat)

LA SRA. PRESIDENTA:

Després continuam.

LA SRA. CONSELLERA DE FAMÍLIES I AFERS
SOCIALS (Catalina Cirer i Adrover):

Perfecte.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé, passam al torn de rèplica dels grups parlamentaris.
Pel Grup Parlamentari Socialista té la paraula el Sr. Lamin, per
un temps de cinc minuts.

EL SR. LAMIN I ABEIDI:

Gràcies, presidenta. Vegem, Sra. Consellera, quant a les
places de residències, o nosaltres no tenim la informació
actualitzada o fins on sabem el setembre d'enguany hi havia
2.214 persones esperant plaça de residència. Per tant, Sra.
Consellera, el que hem de fer és augmentar el pressupost i no
retallar-lo. És a dir, les necessitats són allà i el que hem de fer
és donar-les sortida. Mentre no tenguem capacitat de créixer en
noves infraestructures, el que hem de fer és ocupar tot el que
tenim i no reduir partides tan essencials com aquesta. 

Per tant, l'explicació que ens ha donat, ens ha deixat més
preocupat del que ja estàvem, perquè aquí tothom -crec que
com a bons servidors que som- el que hem de fer és tenir uns
pressuposts a l’alçada suficients i si després sobren es destinen
a altres partides o si en fan falta s'afegeixen. Però mai no hem
d'estar per davall, com a mínim, de tot allò que puguem fer
perquè els nostres conciutadans puguin tenir accés als recursos
a què tenen dret.

A veure, Sra. Consellera, errors de gestió. Home, jo li
agraesc que hagi reconegut que aquest primer any i mig és un
any que destaca per molts d’errors, molt d’errors de gestió.
Però els errors s'han d'assumir i s'han de posar solucions perquè
aquests errors no passin, Sra. Consellera; errors com aquest
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mateix, no preveure suficient finançament, però cal que es
millori la gestió. No ens basta que vostè comparegui aquí i
digui “és que hem tengut uns errors”. És que la minva dels
serveis d'atenció presencial, Sra. Consellera, a mi en cap
moment no m'ha sentit dir que les hagin tancat a cal y canto.
M'agradaria que quedi ben clar. Desmantellar és reduir
substancialment un servei que abans la gent podia anar allà de
dilluns a divendres i rebre l'atenció. Si vostè necessita
professionals, idò, posi’ls, posi’ls, però no castigui els
conciutadans que hagin d'anar a Palma, amb la dificultat que ja
tenen molts d’aquests perfils de persones. Que no tenen ja a
bastament amb el que tenen com perquè a sobre encara les
hàgim de fer mobilitzar amb tot el que implica posar més
pressió sobre Joan Crespí, perquè l’objectiu finalista és tenir
tota l'atenció centralitzada. I això no ho diem nosaltres, Sra.
Consellera, si no demani al seu entorn, perquè aquí hi ha una
estratègia darrera: perquè ens havien dit que seria una cosa de
l'estiu i li vàrem donar un vot de confiança. I ens varen mentir,
Sra. Consellera, perquè som al mes d'octubre i en aquest mateix
moment sols s’atén una setmana a Manacor i una setmana a
Inca. Per tant, en els errors, més enllà de conèixer-los, s'ha de
ser més valent i sobretot més diligent a donar-los les respostes,
i que siguin respostes a l'alçada d'aquests errors, com a mínim.

Deixi’m seguir per a un tema important, a més, Sra.
Consellera, com les polítiques d’igualtat. Nosaltres, Sra.
Consellera, l'any passat ja ens va suggerir una cosa per l'estil:
confiam absolutament en la professionalitat i amb el paper que
desenvolupen els professionals de l'IBDona, que no quedi cap
mena de dubte que això sigui així, però el que no podem fer
són miracles, Sra. Consellera, i si realment vostè li dóna la
categoria que jo vull pensar, i crec que és així, posi pressupost.
I sobretot, Sra. Consellera, les campanyes, les aules feministes
no són màrqueting, són polítiques públiques, perquè si podem
evitar que una sola dona sigui víctima d'aquesta xacra social ho
hem de fer, i si les polítiques de promoció, de sensibilització i
de conscienciació són necessàries, li pot posar el nom que
vulgui, però les aules feministes són aules feministes. Per tant,
Sra. Consellera, res de màrqueting, polítiques públiques i
precisen de pressupost.

Sra. Cirer, quant a salut mental, evidentment que la gent ha
de cobrar, només faltaria, els professionals han de cobrar el que
han de cobrar, és que en això ningú hi posa cap mena de dubte,
però això no ha de ser a costa de baixar els serveis i la
concertació, Sra. Consellera. Evidentment, i això no ho diem
nosaltres, ho diuen les entitats i ho diu la llarga llista d'espera
que hi ha entorn d’aquests serveis.

I també li he d'agrair que hagi reconegut que aquell pla de
xoc ha resultat més un pla xocat que de xoc, que no ha
funcionat, no ha funcionat. Un testimoni d’una persona
d'aquesta mateixa setmana que ha anat a demanar: no ens
telefonen, no sabem què hem de fer, no sabem quan ens
valoraran. I això és el que es respira, allò que dieu tant que
estau a peu de carrer, convendria que anàssiu un poc més a
aquells espais on la gent realment precisa de serveis i de l'estat
de la cosa pública i que, sobretot, no devaluem la cosa pública,
perquè és el que ens salvarà de les grans tragèdies, sobretot serà
garantia de drets.

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Lamin. Per part del Grup VOX té la paraula la
Sra. Cañadas, per un temps de cinc minuts. 

LA SRA. CAÑADAS I PINILLA:

Gracias, presidente. Gracias por las explicaciones, Sra.
Cirer. Le voy a decir que es ofensivo, Sra. Cirer, que diga que
le provocamos por hacer nuestro trabajo, que es cuestionar al
Gobierno o, en su caso, aplaudir su gestión. Compra usted el
discurso de odio de la izquierda hacia nuestro partido, y le
sorprenderían las mentiras y manipulaciones que en seis años
se han hecho contra nuestro partido y cómo cambia la actitud
de las personas y entidades cuando nos conocen en persona. Y
a mí, en mi familia me han enseñado a ser agradecida y valorar
a las personas, que es lo que he hecho en mi primera
intervención.

Y tratar a colectivos de forma diferente, en un país libre
como el nuestro y con todas las garantías legales para cualquier
persona, es señalarlos como diferentes, y para nosotros no lo
son.

En mi anterior intervención no me he referido a
dependencia, saben ustedes que la lista que dejó el anterior
Gobierno, y entiendo que este año han hecho lo posible para
acelerar las valoraciones, pero en algunos casos las que
entraron en junio del 2023 seguimos en un año y medio de
espera, es muy fácil que se lo critiquen desde la oposición
después de la herencia que le dejaron de sus ocho años de
Gobierno.

Quería también destacar que en valoraciones nuevas para
discapacidad se está dando un año de lista de espera y que, tal
vez, se podría valorar a estas personas para aliviarlas, por
ejemplo, si tuvieran un problema como el tema de caminar o
impedimento para caminar y necesitara ayuda, pues un
estacionamiento temporal en sus domicilios o trabajo, hasta que
puedan ser valoradas y que realmente se les reconozca esta
discapacidad.

Referente a las críticas que recibe su consejería por la
partida a la inmigración ilegal, son injustificadas, porque a este
gobierno ya le está costando millones de euros la invasión que
sufren nuestras fronteras, y los consejos, como usted bien debe
saber, no se pueden hacer cargo ya con su presupuesto, así
como el coste adicional que supone por menor, que son 7.300
euros al mes, lo que no nos cuesta a ningún padre uno de
nuestros hijos.

En las Islas Baleares ya hay miles de personas necesitadas,
incluso familias que, trabajando los dos, no llegan a final de
mes, y estas personas no reciben ni las ayudas ni la atención
que merecen. Y no se puede hacer demagogia y populismo
barato con este tema, porque todos sabemos que África no cabe
en España y los recursos son limitados. Los planes de Sánchez
y el Partido Socialista de cambiar los censos, para perpetuarse
en el poder, no tienen que pagarlo los ciudadanos con sus
impuestos, su seguridad y con listas de espera en sanidad,
dependencia y en otras instituciones. Ni vienen de una guerra
ni de pasar hambre, porque ni en Argelia ni en Marruecos hay
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guerras, vienen porque hay mafias que trafican con ellos y les
venden que en España, el Partido Socialista y sus socios,
conseguirán una paga y ayudas a vivienda que no tienen los
españoles. Y hay ONG, financiadas por el Gobierno, que viven
de este drama, no trabajan, viven del drama que provocan las
mafias y las políticas de inmigración.

Ya vemos la importancia que le da el Gobierno socialista a
los nuestros, no activar al ejército para salvar vidas en Valencia
para enviarlo a otros países, como Marruecos, en cuestión de
24 horas. No podemos atender las necesidades de otros si no
tenemos cubiertas las de los nuestros y, en todo caso, hacer
políticas de ayuda, como bien ha dicho, en los países de origen,
siempre y cuando los de aquí estén cuidados.

No asumir la responsabilidad de los menores de otros países
ni de los delincuentes que han entrado sin antecedentes penales,
sin documentación y sin cartilla sanitaria. Esto solo pasa en
España, y los nuestros también necesitan ayuda: no es justo que
haya ancianos esperando plaza en una residencia, con lo que
conlleva la familia, el cuidado de los mismos y habilitar plazas
en residencias para acoger a MENA.

Me ha llamado el tono con el que le ha hablado el PSOE
sobre violencia contra la mujer, el mismo partido, desde que
está, ha aumentado el número de mujeres muertas a manos de
sus parejas.

Y, Sra. Cirer, es muy fácil atacar a VOX y provocar el
aplauso y risas de la izquierda, pero le recuerdo que quienes
pueden apoyar los presupuestos son los mismos que apoyaron
la investidura y a su gobierno, y que los que se ríen y alegran
ante su ataque hacia nosotros son los mismos que critican y
bloquean cada día su gobierno.

Muchas gracias. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gracias, Sra, Cañadas. Per part del Grup Parlamentari MÉS
per Mallorca té la paraula la Sra. Carrió, per un temps de cinc
minuts. 

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Gràcies, presidenta. Sra. Cirer, li faré algunes preguntes que
m'han quedat pendents. 

En temes de justícia juvenil, volia saber la reforma de les
llars d’Es Pinaret, perquè desconec si estan iniciades o no, sé
que hi ha la Llar Tramuntana, però no sé si és que en el 2024
ja hi era, no s’ha fet, exactament el què.

La UTASI, jo l'ajudaré, li faré les esmenes, perquè en el
pressupost no hi són. El capítol 1 de la fundació no augmenta
personal vinculat a aquestes places, jo li faré les esmenes i així
no haurà de fer modificacions de crèdit.

Crec que potser també n'hi faré alguna per a Atura’t, perquè
crec que també és important les places d’Atura’t, possiblement
serà necessari l’increment.

En relació amb emancipació, m'agradaria si pogués
concretar la previsió de places, però no només en emancipació,
sinó una miqueta en general. Sra. Cirer, jo crec que hi ha una
cosa que és necessària perquè vostès puguin fer la vostra feina
i nosaltres la nostra, i és que les paraules es concretin: és
impossible fer un pressupost sense saber quantes places volen
créixer, impossible, no es pot. I vostès no el podran executar i
nosaltres no li podem fer el seguiment. I així no poden
funcionar, és a dir, ni ha dit el nombre de places de centre de
dia, ni el nombre de dependència, ni el nombre de SAD, ni de
salut mental quantes places del Servei d'Ocupació, si creixerà,
ni els habitatges, ni les places d'habitatge supervisat, ni
l'increment, si n'hi haurà o no, del suport en habitatge. No ha
pogut concretar la celebració d'aquest..., -que jo celebr,
perdona..., no, no-, vostè ha informat i jo celebr la incorporació
d'aquest nou servei dintre de salut mental de pis compartit, em
sembla un avanç, però no l’ha controlat. Jo li pregaria, per
favor, que el més aviat possible pogués fer aquestes
concrecions per la vostra feina, per l'execució de la vostra feina
i per l'execució de la nostra.

Vostè feia una reflexió en relació al model de la
dependència, i jo li compr i li agaf la mà, ho tenim claríssim i
ho hem defensat en moltíssimes situacions, que hem de
treballar per un model de prestacions de dependència que vagi
lligat al fet que les persones puguin quedar el màxim de temps
possible a ca seva, i això és així. I això passa perquè pugin les
prestacions tècniques i les prestacions professionals, és que
passa per aquí. No passa perquè pugin les prestacions
econòmiques, perquè hi ha una reflexió importantíssima,
política, de model, que s'ha de fer vinculada a les prestacions
econòmiques: primera, que és que són una manera i són un
focus de perpetuació de dones, perquè són principalment dones
i, a més, principalment immigrants, que fan feina en males
condicions i a baix sou, amb cotitzacions baixes, que tendran
un problema molt gros quan s’hagin de jubilar. I això nosaltres
no ho podem fomentar, políticament parlant, com a model.

I segona, perquè tenim un altre problema, i és que les
persones que estan totes soles, que en aquest parlament n'hem
parlat moltes vegades, de la solitud de les famílies, resulta que
no poden tenir prestació econòmica perquè no tenen cuidador,
perquè llei ho impedeix.

Per tant, efectivament, l'hem de transitar aquest model, però
aquest model transitat va en el sentit que posem prestacions
tècniques i professionals, que les quantifiquem i les
augmentem, i que passem a una tendència de disminució de
prestacions econòmiques.

I, seguint en la posició de... -ah, perdonau-, i m'ha alegrat...,
no és ver, no m'ha alegrat, no és alegrar..., he empatitzat amb
l'expressió de les dificultats en relació amb la tramitació, la
construcció i l’acabament i la finalització de les obres, perquè
és així. I m'hagués agradat trobar aquesta empatia fa un parell
d'anys.

Continuo amb el model, m'ha preocupat l'afirmació
vinculada a què posaran opcions perquè els perceptors de la
renda social tenguin cursos d'inserció. Jo crec que això és no
entendre què és la renda social. La renda social és una prestació
de garantia bàsica i comprar aquest discurs és comprar el
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discurs que el pobre és pobre perquè és un gandul, i la feina
d'inserció la fa el SOIB, la fa el SOIB, una altra conselleria de
la qual no he valorat jo els pressuposts i, per tant, no li puc fer
la valoració corresponent. Però no la fa a través de la renda
social, perquè això és desvirtuar la renda social garantida, que
és que les persones són pobres de vegades per les
circumstàncies de la vida.

I jo estic d'acord que necessiten una feina per dignificar-se,
però no és competència d'aquesta conselleria que se li
aconsegueixi, i és competència d'aquesta conselleria mantenir
i assegurar-se que tots els ciutadans tenen els mínims ingressos
i les mínimes... necessàries per una qüestió de condició
d'accés..., -perdona, ja acab, presidenta-, que s’és un ésser
humà. 

Per tant, no confonguem competències i, la renda social no
la manipulem ni la transformem i, si vol, farem esmenes al
SOIB perquè hi facin aquesta feina. 

Moltes gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Carrió. Per part del Grup Parlamentari Mixt,
té la paraula la Sra. Gomila, per un temps de cinc minuts. 

LA SRA. GOMILA I LLUCH:

Gràcies, presidenta. Ben igual que vostè, Sra. Cirer, no
entraré en la provocació de VOX, perquè, si no, no em
bastarien cinc minuts, hauríem d’asseure aquí fins demà a les
cinc, les sis o les set del capvespre, perquè la gran quantitat de
barbaritats que diuen... la veritat és que és per fer-s 'ho mirar.
Per tant, deixarem a part açò, i tornarem entrar en els temes que
crec que ens interessen i que ens interessen a tots i que són
competència de la seva conselleria. 

I diu la consellera que s'han de posar en marxa noves
estratègies d'atenció a les persones dependents, per apostar per
l'autonomia personal, per l'atenció al seu entorn i per intentar
allargar al màxim possible o endarrerir el màxim possible la
institucionalització de les persones, i ho compartesc totalment.
Estic totalment d'acord amb vostè, no només perquè sigui
difícil construir nous centres de dia i noves residències que -
com li deia la Sra. Carrió- quan després un gestiona s’adona
que allò que deia que no volien fer-ho els que gestionaven i que
quan nosaltres arribem ho farem, no és així, tots els que hem
gestionat ho sabem, que no és un tema que qui gestiona no
tingui voluntat política de fer-ho, sinó que en la realitat ens
topam amb uns processos de contractació molt dificultosos i
amb unes normes molt importants a construir. 

I, per tant -com li deia- crec que s’ha d'apostar per aquest
model no només perquè sigui complicat construir noves
residències, sinó perquè la gent gran, la realitat de la gent gran
ara no és la mateixa que hi havia abans. Tenim ara una gent
gran molt més envellida, però una gent gran que viu molts
d'anys, però que viu molt més bé. Per tant, tenim que, com que
viuen molts d'anys, tenim uns graus de dependència molt més
elevats, però també tenim gent que és més gran, però que li
agrada ser activa, li agrada viure a ca seva o fins i tot li

agradaria viure amb companys i companyes per no estar tota
sola. 

Per tant, està clar que hem de pensar un nou model que no
només sigui que pugui quedar a ca seva, amb millor atenció
domiciliària i millor teleassistència, sinó en altres models que
reclama la gent gran perquè tornen grans, però són en el fons
joves, estan bé i necessiten viure i, per tant, crec que sí que és
un bon moment per plantejar-ho. De fet, la gent gran ho
demana, a Ciutadella van fer unes jornades sobre aquest tema
i era una demanda de la gent gran, que els escoltem i que
replanifiquem d'alguna manera l'atenció que es dona a la gent
gran. Crec que en açò anam tots un poc a la una, per tant, tal
vegada seria interessant posar-nos entre tots a fer-hi feina
perquè crec que tots pensam el mateix. 

Per altra banda, crec que l'any passat la consellera va dir
que es plantejaven dur a terme l’inici d’implementar una
finestreta única per coordinar ajuntaments, consells i altres
conselleries. M'agradaria saber si s'ha fet o no i veure quins
resultats ha pogut donar.

I crec que també va dir que també feien feina per a la
Història Social Única i la targeta social única, també
m'agradaria saber, si s'ha fet, en quin punt es troba, més que res
perquè crec que són unes bones iniciatives que paga la pena
dur-les endavant. M'agradaria saber si s'hi han dut i què es
preveu fer.

Per altra banda, també he entès que deia la consellera que
fins ara es dotaven les places de dependència que es volien
posar a l’abast als consells insulars i ajuntaments, però que n'hi
havia d'aquestes que no es duien a terme, segurament pel que
parlàvem que igual no hi ha obres fetes o igual no s'han fet els
procediments necessaris i que, per tant, havien decidit treure
aquestes transferències, per no acumular-ho allà damunt i no
poder-ho executar. Jo li volia demanar, però, si igualment es
preveu que aquestes places que hi havia previstes, igualment es
puguin dotar en algun moment, que no sigui cosa que açò vagi
en detriment d'haver-hi més places..., bé, de dependència a les
diferents illes. I m'agradaria saber si saben quantes places
estaran a l'abast dels ajuntaments de Menorca i del consell
insular, relacionades amb dependència, quantes se’n preveuen
concertar. 

Respecte de les residències geriàtriques, entenc que el que
faran és acabar les obres de la residència a Sant Lluís, dels
quarters de Santiago i posar-les en marxa, que açò és el que deu
estar més avançat. Per tant, ens alegram que al 2025 sigui així,
perquè que ja farem una passa important, he entès que d'unes
150 noves places, i que preveu que les altres no s'acabin el
2025, perquè, bé, evidentment duen un procés determinat. Però
sí que m'agradaria saber si em pot dir, si no ara, si m’ho poden
enviar per escrit, no cal que sigui ara, en quin punt es troben o
quin calendari tenen previst per a la residència d'Es Migjorn
Gran i del centre de dia d'Alaior, si ja s'han fet algunes coses o
no, i també per a la residència dels Ducs de Crillón d’Es
Castell. Si ara no em pot contestar, no hi ha cap problema, faci-
m’ho arribar i ja està. 

I, per altra banda, crec que no m'ha contestat si seguien o no
amb el compromís de la conselleria de l'ampliació i
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rehabilitació del geriàtric de Ciutadella, que ara, en aquest
moment, es troba en procés de licitació del projecte, que sap
vostè que van posar els 150.000 euros per part d’aquest govern
balear perquè, juntament amb el consell i l’ajuntament, es
poguessin licitar per saber si hi haurà o no aquest compromís.

I respecte de la Fundació Balear d'Atenció a la Dependència
de l’oficina de Maó, em sembla molt bé que allà es faci.
Segurament podria cobrir, si només miram nombres, totes les
necessitats de l'illa, però la realitat de Menorca és la que és, i
no només per a la gent de Ciutadella, sinó també per a Ferreries
i Es Migjorn Gran, que són les que estan a la part de Ponent i
en feien ús a les instal·lacions de Ciutadella, sí que demanaríem
que s'ho replantegessin, que hi posassin el personal necessari i
un espai perquè aquestes es puguin dur a terme.

Vull agrair-li a vostè l'exposició i també el treball que fa, i
també la seva conselleria, i esperar que tot allò que diu que es
pot millorar, sigui així. 

A MÉS per Menorca ens hi trobarà perquè per a MÉS per
Menorca sí que, des de sempre, les persones primer.

Gràcies.

(El Sr. Vicepresident substitueix la Sra. Presidenta en la
direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Gomila. Per part del Grup Parlamentari
Popular té la paraula el diputat Pedro Álvarez, per un temps de
cinc minuts.

EL SR. ÁLVAREZ I GELABERT:

Gràcies, vicepresident, i gràcies, Sra. Cirer, per les
respostes que ha donat a tots els grups parlamentaris. 

Jo, del seu torn de rèplica i de les intervencions precedents
dels meus companys de  grups parlamentaris, em qued amb tres
coses: en primer lloc, que els nombres desmunten els tòpics i
els relats catastrofistes. En aquest sentit, he de destacar, una
vegada més, el creixement generalitzat de les partides,
recordem-ho: 9 milions extra a la Direcció General de Famílies
i Diversitat; 24 extra per a la Direcció General de Dependència;
12 extra per a la Direcció General d’Afers Socials, així com
tots els ens instrumentals d'aquesta conselleria que també
augmenten. I això és innegable. 

A la comissió precedent, a la Comissió d'Hisenda que hem
avaluat el pressupost de la Conselleria de Turisme, Cultura i
Esports, la Sra. Gomila feia referència que és mestra de
matemàtiques i feia referència que els nombres no menteixen,
i és ben ver, els números no menteixen, i a mi em sap greu
especialment per al Grup Socialista, perquè en aquesta sala s'ha
dit que els pressuposts del 2025 posen en evidència dues
formes de governar. Jo, en to de broma, li diré al Sr. Lamin: és
que només faltaria que el Sr. Antoni Costa vengués aquí amb
els pressuposts de Francina Armengol!

Hem escoltat certs mantres, mantres que jo diria un poc
rancis, un poc passats de moda, i ja ho vàrem demostrar en els
comptes de l’any 2024, i ara es torna demostrar amb aquest
projecte de llei de pressupost, és possible, i el Partit Popular ho
fa, es poden baixar imposts, augmentar recaptació i augmentar
despesa pública. I els fets són aquests, no la ciència ficció. 

En segon lloc, Sra. Cirer, m'agradaria donar-li les gràcies
per dirigir els seus departaments amb els peus a terra. Jo crec
que vivim tots aquí, tots els que estam involucrats en política
activa, una època en la qual imperen molt els eslògans, imperen
els discursos aixecats de to, i veure un conseller d'un govern
autonòmic reconèixer mancances, per exemple, en
l’endarreriment de la construcció d'infraestructures
sociosanitàries o bé l'abordatge de la reducció de les llistes
d'espera, demostra que aquí no hi ha autocomplaença, demostra
que hi ha compromís i demostra molta humilitat per part seva
i del seu equip. I això és molt d'agrair.

I és d'agrair perquè aquest model és un model diferent, un
model que defuig del triomfalisme, que reconeix les
mancances, però que també impulsa una opció social amb esma
des de les institucions. I en aquest sentit, sí que he de destacar
les seves respostes que ens ha donat en relació amb la
reconversió de places residencials, aquesta aposta per la
innovació social i també l'empenta dels centres de crisi. És molt
interessant continuar aquesta optimització dels recursos públics
mitjançant la conversió d'habitacions de centres privats via
convocatòria per revertir noves places a la xarxa de
dependència, així com també aquesta empenta que es vol fer a
les solucions d’habitatge, si més no complementant la feina
d’IBAVI i la Conselleria d’Habitatge, a través d'aquesta
innovació social que pot ser un punt de partida per a nous
programes que apostin per la inclusió amb l'habitatge per
bandera.

O bé el suport que es vol donar des del Govern a la dotació
de personal dels centres de crisi que, ara sí tenim aquest
compromís que abans de dia 31 de desembre en veurem com a
mínim un en marxa. 

I amb el permís dels diputats d'altres grups polítics i com a
portaveu del grup que dóna evidentment suport al Govern, no
vull acabar la meva intervenció sense donar les gràcies a més
d'a vostè, també amb noms i llinatges a tot l'equip de la
conselleria, especialment a Pep Falcó, director d’Afers Socials;
Farners Saneiro, director de Famílies; Maria Castro, directora
de Dependència; Cati Albertí, directora de Cooperació, així
com David Lozano, secretari general, a més de tot l’equip
tècnic de la conselleria, personal de premsa, cap de gabinet,
Juana Jurado, i el gerent de tots els ens instrumentals adscrits
a aquest equip.

Moltes gràcies, Sr. Vicepresident.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Álvarez. En el torn de contrarèplica, i per
tancar el debat d'avui matí, té la paraula la consellera de
Famílies i Afers Socials, Sra. Cirer, també per temps il·limitat,
té la paraula.
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LA SRA. CONSELLERA DE FAMÍLIES I AFERS
SOCIALS (Catalina Cirer i Adrover):

Moltíssimes gràcies, Sr. Rovira, president en aquests
moments d’aquesta comissió.

Jo no sé si ho aconseguirem, Sr. Lamin, que ens tenguem...,
respecte ens en tenim, perquè això només faltaria, però ens falta
confiança, vull dir, vostès no confien en les línies d'actuació i
en la manera d'encarar que tenim els serveis socials els actuals
dirigents de la conselleria, que som del Partit Popular, i jo crec
-és una valoració que faig- que ho miren tot amb els seus ulls,
no per veure les bonances del pressupost que nosaltres fem i les
accions que vostès troben, sinó que ho miren amb un ull crític,
com dir aquests del Partit Popular no  tenen la capacitat que
tenim nosaltres per fer polítiques de serveis socials, perquè
nosaltres tenim una consciència social superior a la seva i, per
tant, tot és un ull crític en aquest sentit. 

De vegades tenc aquesta percepció. Vostè qualifica que ha
estat un any i mig on s'han fet molts d’errors; n'hem fet
d’errors, però supòs que igual que molta altra gent, però totes
aquestes persones que m'acompanyen i tots els seus equips els
puc assegurar que han intentat cada minut del dia que dediquen
a la feina a fer encerts. I qualque vegada ens ha sortit
equivocat, però la intenció era fer encerts i procurar la millora
de tots i cadascun dels col·lectius que tenim sota la nostra
responsabilitat. 

Quant a la minva d'atenció presencial jo li dic, jo faré una...,
vostè ha parlat que li sembla que és una estratègia que no l’ha
acabada de dir, però supòs que volia dir que és que volem
centralitzar tota Palma i deixar sense atenció... no, però no és
així. Jo li assegur que no és així perquè per a nosaltres els
centres comarcals són de vital importància i les persones que
fan feina allà són de vital importància per a nosaltres. Per tant,
permeti’m que ens hi dediquem amb una mica de cura a veure
què passa. Però també li vull dir una cosa, la valoració de
dependència no es pot fer ni amb teletreball -bé, de vegades es
pot fer amb una  videoconferència segons quina problemàtica
es tengui-, ni es pot fer sense presència i, per tant, el que ens fa
falta en aquest moment són mans i és el que hem posat en
marxa, tant amb els Joves Qualificats, amb 41 persones, com
amb les partides de millora de l'estructura de la conselleria,
amb les 45 persones que estan contemplades en aquest
pressupost. 

És un tema que s’ha de fer la valoració amb equips
complets i hem de tenir equips complets en els centres
comarcals i hem de tenir equips complets centralitzats a Palma.
I d’aquesta manera, per molta tècnica que hi posem, per molta
passarel·la, que ja hem posat totes quantes passarel·les tenim,
tots els equips informàtics s’hi han dedicat en cos i ànima, amb
Salut també tenim la relació que tenim, però necessitam les
nostres, que hi posem..., que tenguem aquests equips. I jo em
compromet que aquests equips es puguin posar en marxa per tal
que ens reti i ens posem al dia en aquesta valoració.

Miri, jo per ventura m’he explicat malament, ja ho sé que
les aules feministes no són màrqueting, és la denominació, no
el fet en si, sinó la denominació. Nosaltres en podem dir..., en
diem formació, en diem trobada, en diem curs, en diem

qualsevol altra cosa. Miri, les aules  feministes es va valorar
fer-les o no fer-les, dos dies d’aula -li pos un exemple que...-
costaven 32.000 euros, i decidírem dedicar-los a altres
projectes. Per ventura amb 32.000 euros es poden fer cinc
projectes de formació, cinc projectes formatius o sis projectes
formatius els quals consideram més adequats que no a du a
terme aquestes aules feministes, que tenien el seu públic, tenien
la gent interessada, però que nosaltres pensam que amb un altre
enfocament podem arribar a un col·lectiu més ampli. Talment
li ho dic. 

I quant al Pla de xoc no li anomenaré res, perquè no em
pugui tornar a dir que és un pla xocat. Nosaltres continuarem
fent feina per adequar les llistes d'espera de discapacitat i no
posarem cap nom ni cap denominació a les accions que durem
per fer la nostra feina ben feta en aquest sentit.

Voldria, en primer lloc, Sra. Cañadas, pedirle las más
absolutas disculpas si en algún momento de mi intervención la
he podido ofender o se ha sentido ofendida por mis palabras
o por mi actitud respeto al tema que haya sido, y de ninguna
manera era la intención que tenía. No lo hago con nadie, pero
tampoco lo haré con usted, evidentemente, no es mi manera de
ser ni mi manera de actuar. Simplemente me ha chocado que
comparase un colectivo, que, gracias a Dios, es un colectivo
vital, sano, lo comparase con otro colectivo con una
problemática concreta y determinada como son las personas
con discapacidad, con todos mis respetos, y, por tanto, no he
querido hacer una comparativa en ese sentido. Pero en ningún
momento mis palabras querían servir para que se molestasen,
y, además, le he agradecido mucho que valorase el trabajo que
hicieron en Es Pinaret para ponernos a su disposición y que
pudiese ver las instalaciones. Pero, la verdad, lamento que
haya podido interpretar o que yo me he expresado mal en este
sentido, no pretendía ni pretendo atacar a nadie de esta sala,
ni mucho menos a VOX, faltaría más.

Pero permítame también una referencia, tomo su... el tema
del estacionamiento temporal de valoración de la
discapacidad, sabemos que es un problema, pero las
tramitaciones de estacionamiento temporal las hacen los
ayuntamientos, en función de la valoración que hagamos de
discapacidad, a lo mejor tenemos que entablar alguna
conversación con los ayuntamientos en este sentido.

Pero permítame que centre un tema que usted ha hecho
mucha, mucha referencia, que es el tema de la inmigración
ilegal. Nosotros tenemos una dirección general, que es
Dirección General de Cooperación e Inmigración, y aquí
trabajamos con los proyectos en inmigración con entidades
que trabajan en proyectos de inmigración. Y después hay otra
parte de la consejería que es atención pura y dura a las
personas, que es toda esa atención a las personas, pero que, de
una forma muy directa, que es la Dirección General de
Asuntos Sociales, en el que se brinda en proyectos concretos
y determinados a través de entidades y a través de las
prestaciones de RESOGA y complemento de PNC, como
habíamos dicho.

Pero el tema de inmigración es un tema, el tema de
regularizar la situación de las personas, darles cita en la
Oficina de Extranjería, el control de fronteras es un tema que
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no incumbe a este gobierno, Sra. Cañadas, es un tema que es
de ámbito estatal, y ya ha recurrido la presidenta donde tiene
que recurrir para que se escuchen sus demandas. Aquí
tenemos una situación de vulnerabilidad máxima, que no llega
a los límites de Canarias, pero que puede llegar, que es la
llegada de pateras, de personas en una situación determinada.
Y yo le hago la pregunta, cuándo llegan estas personas aquí,
las tenemos que atender de una manera u otra, usted no...,
estoy segura que en su fuero interno no permitiría ni que un
niño ni que una persona adulta se muriese, ni de frío, ni de
hambre encima de un muelle o encima de la arena de una
playa, estoy convencidísima, Sra. Cañadas. Por tanto, cuando
están aquí, que han llegado de una forma..., es un fenómeno
que tenemos que abordar con atenciones y tenemos que
abordar con asistencia, y después, a quien corresponda, al
Gobierno de España, quien corresponda, tienen que hacer
todas las gestiones que correspondan para que estas personas
sigan su curso y tengan unas tramitaciones administrativas
que correspondan.

Pero yo estoy segurísima, no importa que me lo conteste ni
nada, pero estoy segura, por lo poco o mucho que pueda
conocerla, que usted viendo a una persona no le preguntaría
ni condición, ni raza, ni sexo, a una persona en una situación
crítica no la dejaría desatendida, estoy segurísima.

A la Sra. Carrió, quan em parlava de la reforma d'Es
Pinaret, s'ha iniciat, ja li hem dit, la reforma de Llar
Tramuntana, que aquesta ja està previst que acabi a principis
del 2025, i s'han de continuar reformant següents llars, i
després també hi ha una millora, que jo també li havia dit,
d'espais envoltant Es Pinaret, vostè sap que hi ha uns espais
d'oci per als al·lots, que també s'han d'arreglar perquè puguin
gaudir d'espais de lleure, d’espais esportius i això, que s'han de
millorar, i també es contempla.

En el que hi ha una diferència que no m'han demanat, però
jo aprofitaré per dir-li-ho, és que havíem plantejat a Es Pinaret
fer una instal·lació externa per fer un mòdul, per fer un centre
terapèutic. Comptàvem amb les instal·lacions de l’112, que
havien de sortir i desplaçar-se a un altre indret, i deixar aquests
espais buits perquè fossin un mòdul independent, però que
compartissin recinte. Es retarda que l’112 es desplaci a Son
Banya, l’112 estarà tot el temps, tota la legislatura estarà allà,
perquè les obres de Son Banya seran llargues i aniran més enllà
d’aquest 2025 o 2026, i nosaltres ens hem plantejat ara i ho
planificam que hi pugui haver, perquè creiem que és prioritari,
un mòdul terapèutic dins Es Pinaret i, per tant, afrontarem
també la reforma d'un mòdul terapèutic. Que llavors, a una
posterior legislatura, se’n va l’112 i deixi aquell espai lliure,
doncs pensarem a fer un centre terapèutic i el mòdul terapèutic
es reconvertirà en un mòdul normal d’Es Pinaret. Aquest és el
projecte que hi ha.

Jo li agrairé molt que faci esmenes que ens puguin servir
per millorar aquest pressupost, que era una cosa que li volia dir
al final del discurs.

Quant a places de salut mental en pisos compartits, les
previsions que es feien serien 60 places a salut mental en
aquests pisos compartits. I places de centre de dia, n’hi ha 55
als pressuposts, que són 25 del centre de dia de S'Indioteria i 30

a Son Xigala, que són de Palma, i altres previstes són les que
les he enumerat, 30 de Porreres i 30 de Calvià. I places
residencials: les 34 de Sant Lluís i les 120 del Quarter de
Santiago, més que ens farem càrrec de 20 places d'Eivissa.

Evidentment que haurem de fer feina tots plegats per a la
nova estratègia d'atenció a la dependència, vull dir, els mir a
tots perquè tendrà un cost important, però jo crec que val la
pena que ho plantegem i que siguem capaços de plantejar una
estratègia, i serem capaços que aquest govern la pugui assumir,
com ha assumit reptes importants i quantiosos a nivell
econòmic i que han redundat en un benefici de la ciutadania.

No coincidim ni coincidirem mai en la concepció de la
Renda Social Garantida en tema de prestacions, i em sap greu
perquè això ho arrossegam des que el món és món; nosaltres ja
vàrem plantejar les nostres objeccions i el nostre plantejament
com a partit, a una Renda Social Garantida, i seguim plantejant
el mateix. Entenem..., no és criminalitzar les persones que
tenen una situació ni donar-los la culpa perquè tenen una
situació, però és, tal vegada, cronificar-les en una situació, quan
podem no cronificar-les i fer possible que realment tinguin
una... -sí, és un..., en això haurem de tenir un mà a mà perquè
ens entenguem-, però no tenim el mateix concepte de
prestacions per a les persones amb risc d'exclusió que es troben
en situació d’exclusió social, i em sap greu que no entenguin el
nostre punt de vista.

Però crec que ho hem d'intentar i demostrar-los que la
nostra recepta també pot ser eficaç, i pot ajudar, sense obligar,
sense modificar la normativa, sense modificar la llei, però pot
ajudar aquestes persones.

Sra. Gomila, prenem també el compromís de fer feina en el
tema de desinstitucionalització de les persones. Pensin que
l'estratègia europea i l'estratègia del ministeri no parla només de
gent gran, a l'estratègia parla de desinstitucionalitzar els quatre
col·lectius amb els quals nosaltres treballam, tant menors, com
persones en risc d'exclusió, com persones amb discapacitat,
com en salut mental, vull dir que és una estratègia molt
important, i jo crec que nosaltres, per ventura, allà on ho tenim
més clar i es veu més clar cap on haurien d'anar, seria en gent
gran, però que és una estratègia molt potent i que requerirà de
molts esforços per la nostra part.

El tema de finestreta única, jo he fet l’aportació que la
finestreta única serà una conseqüència del projecte d'Història
Social Única, que és un projecte finançat amb fons europeus,
que jo els he anunciat que per a aquest 2025 hi destinarem un
total de 4.053.684 euros, i és un projecte que, si no vaig
malament, si m’ho pot mirar el secretari general i dir-me que sí
amb el cap, que ha d'estar conclòs a 31 de desembre de 2025,
per tant, es troba en un procés ja de funcionar, té l'encomana la
Fundació per a la Dependència, que té equips informàtics
importants per dur-ho a terme, però hi haurem de fer un esforç.

I, com a conseqüència d’aquesta Història Social Única
podrem posar en marxa la targeta única i podrem posar en
marxa la finestreta única d'atenció.

L'ampliació del geriàtric de Ciutadella, en aquest moment
no tenim cap partida disposada d’aquests 150 mil euros. Farem
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feina per a l’oficina de Maó. I a Menorca, els he dit les que
concertarem, Sant Lluís i Santiago; i la resta que vagin acabant,
després, per part del consorci, li passarem la relació de totes
calendaritzades, a mesura que es vagin acabant, que pensam
que no serà aquest 2025, s'aniran incrementant. 

Si em permeten, arribats a aquest moment, crec que no hi
havia cap altra ..., jo els vull agrair moltíssim a tots la
presència, el suport, evidentment dels companys del Grup del
Partit Popular en aquest parlament, que tenir-los aquí devora és
ver que acompanya i ajuda, i a tots els components dels altres
partits d'aquest parlament jo els vull agrair les seves
contribucions. Crec que el repte no és només dels que som
responsables de la conselleria, el repte per construir un món
millor i per construir una societat més justa i més igualitària,
crec que el repte de tots i que en aquest camí esper que ens
trobem, amb les diferències que ens acompanyen, però també
crec que amb els punts de trobada que han de servir per això,
per anar avançant a una societat més diversa, però més justa,
diversa, però igualitària a la vegada i més justa. I els agraesc
moltíssim la presència i la feina d'aquesta comissió en aquest
dijous matí. Moltíssimes gràcies.

Moltíssimes gràcies, president, i moltíssimes gràcies,
membres d'aquesta comissió. 

EL SR. PRESIDENT:

I nosaltres també, una vegada acabat el debat, volem agrair
la presència de la consellera, de tot el seu equip i dels seus
acompanyants.

I, no havent més assumptes a tractar, aixecam la sessió.

I continuarem a les 16.00 hores, amb una nova tanda de
pressuposts. Gràcies.
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